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Tuesday, May 11, 1976 

United Stater. Senate 

Select Committee to Study Governmenta 

Operations with Res~act t• 

Intelligence Activities 

washington, D. c 

'l'he Committee met, pursuant to notice, at 10:10 o'clock 

alm. in Room 608, The Carroll Arms Hotel, 

Staff: Paul Wallach, Michael Epstein and Jim Johnston, 

Professional Staff Members. 
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TESTIMONY OF W. 

Mr. Wallach. Would the witness please state his full 

name and address for the record? 

Mr. Wannall.h W. Raymond Wannall, W-a-n-n-a-1-1, 305 

Southwest Drive, Silver Spring, Maryland. 

Mr. Nallach. Mr. Wannall, you have testified before the 

Con®~ttee before. 

Mr. Nannall. Yes, I have, 

Mr. Wallach. Under oath? 

Mr. Wannall. Yes. 

Mr. i'iallach. In any event~ as I explained to you 

earl"ier this morning, the Senator will not be able to be here 

because of a conflict in his schedule, and I take it from vbat 

you have said you have no objection to proceeding in their 

absence, although you do have the right to have them 

present. 

Mr. Wannall. I have no objections to pro~eeding. 

Mr. Wallach. Additionally, you are presently, recently 

retireJ from the llurcau, ·anJ you do understand that you do I 
I 

have thb right to come ~cfore us with counsel. I 
i 

I 
Mr. Wdnncll. Yes, I understand that. 

I-

Hr. \'iallach. 1\nd if ,;t any time you want to adjourn I 
these iJroceeclin-:P until you C.:lll Sl!curc counsel, we lvill 

do that at your convenience. 
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2 Mr. Wallach. Before we went on the reoor.d, yuu discussed 

with us or traced very briefly your positions with the Bureau 

since 1968. 

5 Mr. Wannall. l9SB. 

6 Mr. Wallach. 1958, I'm sorry. In 1958 you were the 

7 number one man in the Nationalities Intelligence Section, is 

8 that right? 

9 Mr. Wannall~ That's right. 

10 Mr. Wallach. Could you just vary succinctly describe 

11 what the function of that section .is? 

12 Mr. Wannall; Well, the Nationalities Intelligence 

13 Section was in the 9ounterintelligence Branch of the Division 

14 and handled matters relating to countries other than ~he 

15 
Soviet Union, the Soviet Bloc, Communist China, The matters 

Hi 
w~re under various statutes, including espiOnage statutes, 

17 Foreign Agents Registration Act, and related statutes. 

lB 
Mr. Wallach. If someone, sny, if you suspected a 

19 
Chinese Communist a<Jent or hau attempted to or had in f"c:t 

20 
killed someone in this country, wo~,;ld that be within you1· 

21 
jurisdiction to investigate? 

22 
Hr. Hannall. A Chinese Communist agent? 

23 
t"lr. Hallach. Someone you believed tu be -- I am be in':) 

24 
very theoretical, I .Jyrec. I have no specffic case in mi.nu. 

25 
Nr. i'lannall. 0!' <..:ourse, China was ·riot always unucr th(: 
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Mr, Wallach, Taking a 

for example, would you investigate that type of thing for the 

Criminal Division? 

Mr. Wannall, If it were a Federal violation or a potentia 

Federal violation, that would have been handled under the 

Criminal Division. 

Mr. Wallach. So even though the Agentmight have been or 

9 was believed to be involved in a foreign intelligence service, 

10 the Criminal Division --

11 Mr. Wannall. The actual assassination would be handled 

12 by the Criminal Division, yes. We would not disregard the 

13 agent. We would continue to follow and report on his·activiti••.; 

14 but any investigation of the assassination as such would have 

15 been a criminal violation and under the pivision 6; the Genc1~i 

16 Criminal Division. 

17 Mr. Wallach. In March of 1962 you replaced Sterling 

18 Donahoe as Section Chief of Nationalities Intelligence 

19 Section, is that right? 

20 i·lr. I'Jdnnall. That is correct. 

21 
Hr. Hallach. /\nd you continued in that position .Jt lc;J:.,t 

22 up until the time of -- through May of 1965. 

23 Mr. Wannall. Yes. 

24 
Mr. i'htllach. 1\ couple of questions I \,•ould like to a,.;;, 

25 
you about. /\t that time I realize that it may have been toll·:: .. : 

TOP SECRET 

! 
I 
I 



'"! 

l 
:1 
" :~ 

1 
..., 
0 
0 

\ 
0 

i 
N 

v 
ci 
i 
0 

~;j 
.. 
< 
5 . 
3: 

-~ 0~ ..r ,;j 
vi 

·;cl 

! -':j 

>~.! 
'R (;; . 
rl 

ii: 

" .. 

2 the Bureau or in possible other testimony, but I would like 

3 to put them toget!1er here for the record today. 

1 At any ~ime while you were -- and again I'm talking from 

5 the period 1958 through May 1965 -- at any time during this 

6 period were you aware of the fact that the CIA was using the 

Mafia or underworld figures in attempts to kill Fidel Castro? 7 

8 Mr. Wannall. You are going back a long time, but to the 

9 
best of my recollection I didn't become aware of that until 

10 after that period, and I think my knowledge was acquired as 

11 
a result of reviewing information in our files for the purpose 

12 
of reporting material to the Attorney General. A memorandum 

13 
\>.'as prepared which I think you possibly have access to, and t!H' 

14 
date of that memo would probablycoincide pretty much with 

15 
my knowledge. 

16 
Mr. \'i'allach, I think the memo you speak about is a March 

17 
1967 memorandum which we basically discussed at your office 

18 
the day I was there. 

19 
Hr. 1-/annall. That's right. 

Mr. Wallach. There were two. One was an in~ernal 
20 

21 
memorandum, tho other was from the Director to the Attorney 

General. 
22 

23 
I would like to get to that ~ little bit later and get 

24 
your i<nowlt:dge as to 1-1hat precipitated that and Hhat revie\v 

25 
was actually conducted, but I will get to that matter. 
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Mr. Wannall. Yes. I have known him since about 1951 when 

reported to the Division. 

Mr. Wallach. What essentially was Mr. ·Nasca's area of 

expertise within the Nationalities Intelligence Section? 

Mr. Wannall. Well, he had numerous countries prior to 

8 the· Fidel Castro takeover of Cuba, iricluding matters relating 

9 to Cuba. After that, I think he probably devoted quite a 

10 bit of his time principally to the Cuban situation, more 

11 ~specially the anti-Castro situation in the United States. 

12 Mr. Wallach. One of the documants, as I mentioned to you 

13 before, that we still have not gotten' from the FBI, although t:" 

l4 request has been long outstanding, is a memorandum dated 

15 July 29, 1964, from the SAC in Miami to the Director, and 

16 
focusing on the period 1964, do you recall becoming aware t~uc 

the CIA was attempting to use a highly placed Cuban to assas~i-

natE. Fidel Castro, or had been using, prior to 1964, a hi•.JIIl/ 

! placed .Cuban to eliminate Fidel Cal:l tro, whose code uamc w.J.:; 
19 

20 

Nr. l'iann.:lll. AMLASH? 

l'lr. Wallach. AHLASII. 

23 Nr. \·lann.lll. 'fhat code name does not strike a note 1vit:o. 

I 
24 

me, and neither do8s the information th.1t you nr.: callin.:.; ~,:. 

25 
my attention. I don't 1·ecall any information of that nature· 
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Mr. Wallach. Right. 

4 I will read to you -- we had access to the memorandum 

5 although wa have not had delivered, a portion of it. It says -

have you ever heard.the name Tepedino? Does that name 

7 ring any bell? 

8 
Mr. Wannall. I can't say that it does. 

9 
Mr. Wallach. I may state. to you, and it really doesn't 

10 
need to be stated, that the information we. are discussing 

11 
here is classified, and I know from your experience, you will 

12 
treat it as such. But I just wanted to reiterate that. 

. 13 
Mr. Wannall. I will respect that. 

14 
Mr. Wallach. The quote -- and this was taken down by 

15 
one of the people on our staff, so I can't say it is 100 

15 
percent accurate: "He (Tepedino) cautioned the informant 

17 
to say nothing concerning their conversation which would 

18 
permit the information to reach CIA or any o<-her source 

19 
through whicll it might bt:!corne public: inasmuch .::ts to do so 

20 
might result in the death of persons in Cub~ as well as himscl: 

21 
'!'epedino thereby confided that h~ il.Jd l.J~cn acting as contact 

man betw<:!en CIA anu 1\i'!Li\Sl!. i\NLJ\SII hc.1s been contdntly com-
22 

23 
plaining to hiw th<~t CIA refused to furnish him 1d th certain 

24 
ncce:.>s.:uy equipment with wl1it:h he could take effective action 

in Cuba." 
25 
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effective'equipment a~ ~~rtain 

Mr. Wannall. Drfective? 

· Hr. Wallach. Effe..::tive equipment for the purpose of 

eliminating Fidel Castro, and it says there is now discussion 

under way with the CIA on attempts to kill Fidel Castro. 

Do you recall any of that coming to your attention? 

Mr. Wannall. It is possible it did, but I don't have any 

recollection o( it. If it was in a memorandum from our Miami 

office ~o headqbarters -- and I think that's what you said it 

was -- that wouild not necessarily come across my desk. It is ' . . 

quite possible the supervisor, however, could have called it 

to my attentio~. I can only say I cannot recall it and the 

name Tepedino does not strike a note with me at all. 

Hr. Wallach. Was there any special -- again the period 

1958 through 1965 was there any special operations being 

run out of the Miami field office vis-a-vis Cuba? 

Hr. Wannall. By the 1-'DI? 

Hr. Wallach. Right. 

' 
l'!r. \·lannall. No, in the way of special opt!ratlons I 

think He'd hav<~ to define the term. Of course, we had a 

very intensive. informant development t.Jrogt.am doHn there .::li~IO:l'J 

the anti -C.:ls tro Cubans, and dur i1ig the period \Vhen. Castro 

bt!yaL1 rclt!;.t:;ing individu"ls and permittin<J them to come t< 

thu united St;.tlos, we had a program down there for the purpo~. 
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plane. 

Now, I don't recall the dates of that right now. It could 

have been within that ~ime period. 

Mr. Wallach. Did the Burea~ to your knowiedge ~t ~hat 

time have, without identifying them, any sources inside Cuba? 

Mr. Wannall. Inside Cuba? 

Mr. Wallach. Yes. 

Hr. WnnnalL Not to my recollection. -There were sources 

that I -- I shouldn't use the word "sources" -- there were 

individuals who on occasion made forays into Cuba and we 

learned about information and conditions inside Cuba as a 

result of people inside this country, but not agents inside 

Cuba, no. 

Mr. Wallach. Have you ever heard the name Rolando 

Cubela? 

Mr. Wannall. That name strikes a note with me somewhere, 

yes. Orland~ Cubeia? 

Mr. \-/;Jll.:1Ch. Holando Cubela. 

1-lr. W.1nnall. I recognize the name. In what context I 

can't recall. 

Mr. Wallach. Let's go off the record. 

(Discussion off the record.) 

lvtr. \'lallach. Let the record reflect that I just noted ~c' 

Hr. Wannall off the record certain facts about ~1r. Cubela. 
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source? 

Hr. Wannall. I don't recall that he was 

I can't even remenlber in what context I .recall 
.· .· ·.·_., 

but it does hit me as someone that I> h·ad heard 

Mr. Wallach. Did .. you know General: LaL~a~ia? 

Mr. Wannall. No, ! never met the gentleman. 

Where was he? 

Mr. Wallach. General Lansdale was -- have you ever heard 

about a person MONGOOSE or the operations the u.s. s running 

against Cuba in '62 and '63? 

Mr. Wdnnall. I have read the term MONGOOSE in the press 

recently, I have heard it in that context, but I do 't recdll 

hearing about it in connection with my official du 
i 
es. 

l>lr. Hallach. 
. i 

Did you at any time attend meetings at the 
i 

Pentagon at which Cuban affairs were discussed? 

Mr. Wannall. During that particular period? 

Hr. Wallach. Yes, '58 thro1,1gh 'G5. I 

I . 
Hr. \~annall. No, I did not. I don't recall a•,.t<:!ndlng ~~;.,· 

meetings a.t the Pentagon on Cuban affairs. In fact, I don't 

recall any meetings at the Pentagon during that perlod at all . 
I 

Hr. Wall·ach. There was a meeting, we've had t 1estimon:,·, 

tllat Mr. Donahoe and fvlr. Cotter went out to in, I blelieve it. 

was in the S)JrLtg uf I 62, I 
I 

Do you have any recollection of them going out 
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h ·,. 
' 

· .. ; 

.iN 

.J 
~ 
c .. .. 
a 
~ 
c • 

. . . 

Mr. waimall. but I 

;; at the time was probably head of the unit which handled 

4 Castro affairs, and Uonahoe -- in the spring of '62, Donahoe 

5 of course up untilaabout the first· of March of '62 was 

e chief of the Nationalities Intelligence Section. So I wouldn't 

7 be surprised if they had gone. I can't say I can recall 

a specifically a meeting that they attended, or their having 

9 gone to a meeting at the Pentagon. 

10 Mr. Wallach. Do you recall any meeting -- and I have 

11 identified General Lansdale as a person who we have been 

12 told was close tn Bobby Kennedy at that time and who was 

13 heavily involved in all types of Cuban operations, operations 

14 
targeted against Cuba -- ever coming to a meeting with 11r. 

15 
Belmont -- I'm asking you in ~n attempt to refresh your 

16 recollection. 

17 
Hr. \'l'annall. Well, as I say, I don't know Lansdale. 

18 Is that his name? 

19 
Mr. Wallach. Right. 

20 
Mr. v/.:1nnall. I don't ro=call a General L;1nsdale. I llt~'Jt!, 

21 
now that you h.::tve refreshed my recollection, somu vugue recol-

22 
l<iction of .:1 meeting with Belmont by some Genel.'al. It may h~"·,:· 

23 
been LdJH;dale. I don't know the n<:~me -- where there was a 

24 
discussion of Cu.l.Jan mJttcrs. 

25 
Hr. \~allach. Do you recall anyone br inginCJ up the subjvL·L 
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2 Mr. Wannall. I think up, and I 

3 probably learned that from Donahoe. He may have been at the 

4 meeting. 

5 Mr. Wallach. Do you remember how Mr~ Donahoe told you 

6 that it was taken up? Did he say it was taken up jokingly 

7 by Belmont, does that ring a bell? Was it brought up by 

8 Lansdale? 

.' .. -' 
. ' 9 Mr. Wannall. I would be reaching to try to say in what 

10 context. I have a recollection of a conversation with Donahoe 

11 where he said --now, let's see -- I think the way that Uonahoc 

12 said it was so1neone brouyht it up, some General, and my 

13 impression was that uelmont was about to throw him out of th·~ 

14 office. So I lvould assume that it would have been the General 

15 that. brought up the conversation. 

16 Mr. Wallach. Brought up assassinating Castro with the 

17 use of Mafia figures? 

18 , Mr. Wannall. No, not with the use of Mafia figur~s, I 

19 c~n't recall that, just the assassination of Castro. 

20 Hr. Epstein. Do you recall rt!adlng a memo or a tlocwok';l: 

21 relating to that meeting? 

22 Mr. Hannall. I ant more inclined to think that I lea!'llL': 

23 this from word of mouth (rom Oonahoe. It is possible if tot-: 

24 docull\ent wa<; l~ritct!n -- I think if I read such n document ·tn.,:. 

25 h.:td i'lafia in it, I believe I would remember that. 
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reading any met!ting between 

Belmont and Lansdale in which the assassination of Castro was 

raised? 

Mr. Wannall. I cannot say, Mr. Epstein, I recall reading 

the memo. I know I have this knowledge. I think I acquired 

it orally. It is possible I read a memo. I just cannot say 

positively yes or no on that. 

Mr. Epstein. The knowledge that you are recollecting now 

is knowledge that came to you that you hnd in anu around the 

time of the meeting as opposed to within the last few weeks or 

months. 

Mr. Wannall. Yes. It was abqut the time of the meetiny 

which I re~ollect as having been in Belmont's office as oppos0u 

to the Pentagon. 

Mr. Epstein. llow do you recall it as having come about'? 

\~hat was the purpose, as you understood, of the issue 

coming U[.) in t'elrnont' s office? Hhy was Lansdale even mentioni:t-_: 

that to Belmont? 

l-11'. l~n:mall. \vell, I don't .kno.,.,· that it Has L!ven Lano:L1 ~ ... 

I c<:~n't remenwer at all. A General, an J\rmy General I thi:1k 

Has the Hay it Has told to me, or perhapu the name was 

ment~oned. I don't krwH. It could ue the name w.:~s give:1 

tc me and I don't remember tile name. llut in the context, 

just the matter of a discussion of the Cuban situation, and 

TOP SECRET 
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assassinatlon.of Castro, and Belmont's 

3 reaction against it. 

4 

'5 

7 

8 

10 

11 

12 
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15 
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18 

19 

20 
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22 

23 

24 

25 

Mr. Ep~tein. Was it your understanding that it was an 

•ssassinat1on attempt that had taken place or a proposai? 

Mr. Wanriall. A proposal, not any assassination attempt 

that had taken place. 

Mr. Epstein. Was it your as~essment, then, that the Gener 1 

was seeking Belmont's reaction-to the idea, or what? 

Mr. Wannall. I don't know, just the subject had come up, 

but for what purpose I can't recall if that was explained to 

me, or if it was, I don't remember. 

He are going back a lot of years. 

Mr. Epstein. I understand. 

Do you recall any discussion between yourself and 

Donahoe on the sub~ect of whether anyone outside the Bureau 

ought to be notified that someone in the military ·was proposin~ 

such an idea? 

Nr. Wannall. I can't recall any such discussion. 

Mr. Epstein. Do you recall whether nuyone was in fact :>'·J-

fied by the Bureau? 

Mr. W~nnnll. I don't know. I was not privy to the 

conversation. 

Hr. Wallach. You don't recall being in Belmont's offi.::.:: 

durins this, do you? 
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· have remembered · if 

Mr. Epl!ltein. Can you relate it in poJnt of time to any 

4 events, so we can get thu benefit of the date, or _month or 
. . 

5 ·year when it might have occurred,;' e~en to the Bay oi Pigs or 

the Cuban missile· crisis? , 
., I ',···,1'_' 

7 ~~. Wannall. I wish I could be helpful to you on that, bu 

a I just can't. It wa~ a conversation, as I remember 

9 Mr. Wallach. Do you recall -- I'm sorry. 

10 Mr. Wannall. It was a conversation, I know. It was 

11 
certainly during that time period we were having our difficul Li ,; 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

with Castro, but wh~thcr it was during the Bay of Pigs, which 

I think ~as May of '61, the Cub~n missile crisis, which was 

October '62, I would be stretching. I don't think I can really 

tie it down as to the time. 

Mr. Wallach. Do you recall if it was before or after you 

replaced Donahoe? 

Mr. Wannall. My recollection is thut it was b~fore. 

'l'hat would help h<:!cause J think Donahoe lv.:t.S the section clue! 

at the time. 

· Nr. Wallach. I might say I think it. was Donahoe's 

recollection that it was soon after or after you replaced htr:,, 

and that. he a·sked -- this 101ight refresh your recollection 
i 

further, if you h,"\d any discussions with him 
I 

he asked 
I 

Richard Cotter to also come to the meeting with him,: and lw ..;n.: 
I 
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Lansdale. 

3 Now, do you remember having had.any discussions with Mr. 

4 Cotter about this subject? 

5 Mr. Wanna:ll. No; .I am pretty sure that my.knowledge 

6 came from Donahoe •. And it is quite possible it was during 

7 that transitional stage, because Donahoe went over -- he was 

a working as an assistant to Belmont when he left the ·section 

9 Chief's position, and there were some things. he had to ~eave 

10 undone. I was just acting for him, and suddenly he was 

11 appointed, and the same day I was appointed Section Chief. l\nt! 

12 so we did have discussions between then and about the middle 

13 of April for, among other things, the preparation of performam: 

14 ratings, for example, of the men who were in the Division. I 

15 had several discussions with him before preparing the ratings 

16 that year. But I said, as I did before, my recollection was 

17 it was while Donahoe was still section chief, but it could 

18 possibly have been in that period inunediately following Harch c 

19 
which is the date of my appointment as Section Chief. 

20 Hr. l~allach. Let me ask you this. Is your rccollcctic>ll 

21 
that Donahoe discu~sed a meeting with you in Belmont's offke. 

22 
or he discussed plans or suggestions that were being made, h..:: 

23 
had attended at the Pentagon? 

24 
Hr. Wannall. My recollection is it was a meeting in 

25 
Delmont's office. 
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appare 

ly disseminated to six persons within it discus·es 
. .· ·. : . ..:·· 

a variety of subject matters.:i. lvwOuld.i..likf·'YOUvto.~X:ead·.over 

just the last page and a' hafi -:~f t~e m~s'~ci~~~:d~~>t:~'~!~'i~st 
. · · ·: . :·· ... ···::- ··:.:.::.:: · .. ·.· ·.·._. · .:·· .:.:.:·::.~· ... ·~:.:~.·\:·,i·:i;~k~~:~ .. ·:· .. .,\:r:: ... ;·.,!·-v~;-~ .. ·> . 
paragraph on. page 6; "and 'the remainde~ o'f!:;:pa·~~·· .7 ~; .. ·'aria~'·t:.ell me -· .. ··,,. . . . ; ·:,:: .·>.. : . . ,, ./. . 
if the facts describedin there ring any"bell orwere di111cussed 

.... ~ :• . \ 

with you. 

Mr. Wannall. Do you mind if I make a note of the memo 

10 and what it is? 

11 Mr. Wallach. ~o, surely. 

12 I think it is a May 10, '62 memo. 

Mr. Wannall. Well, I was going to put down to "whom it 

14 was addressed. 

15 Now, you would like for me to read --

16 Mr. Wallach. The last paragraph on that page, and the 

17 next page. 

18 ('!'he Hi tness reads the document.) 

19 Mr. Wallach. I realize it is not the cleanest of 

20 copies. 

21 Were you able to get through it? 

22 Mr. Wannall. I think I have the sense of it. 

23 
Mr. Wallach. Was any of this information ever called 

24 to your attention back in 1962 or '63? 

25 
Hr. \~annall. No. I have seen that memo in recent month:>, 
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.:Mr. Wallach. 

3 oi the memos we discussed that you said, I believe, that I 

4 think you said you saw in 1Sci7 in your review. 

5 

6 

7 

8 

Mr. WannalL I think it was the basis of, ·the memorandum 

I put together; the memorandum to· the :AG .th~~,·~as. put together 

in my section back in '67. 

Mr. Wallach. Do you know of any reason why this informa-

9 tion would not have been brought to ·your attention as a person, 

10 I guess y9u would say; responsible for Bureau policy vis-a-

11 vis Cuba? 

12 Mr. Wannall. Well, I can't say except that it was proba~J· 

13 very high level, closely held information, handled onaa 

14 need to know basis, and ~ decision must have been made that I 

15 did not need to know. In May of I 621 Donahoe, who was fully 

16 cognizant of the activities with respect to Cuba, was working 

17 directly in Mr. Belmont's front office from which you said 

18 be tore, I was passed over to go to the unit chief who would 

19 
have to be involved in the thing. I can only say that that 

20 
probably was the reason for its not having been. 

21 
Mr. Wallach. I might say that Mr. Donahoe has testifie~ 

22 
he did not know at this time. 

23 
Here you ever in contact directly with anyone out at 

24 
CIA about Cuban matters at any time, '61, '62, or '63? 

25 
Mr. \'iannall. I don't recall beihg in contact. I was ill 
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contact with any other officers during period, nor on 

Cuban matters at any tinte that I can remember •. 
· .. 

5 Mr. Wallach. ·were you aware that the CIA had a:station . ·, 

that they were operating down in Flo~ida? . :::· 

7 Mr. Wannall. Yes, I was very much aware of that, 

8 Mr. Wallach. Was there a liaison set up betweenthe FBI 

9 and that station? 

10 Mr. Wannall. Yes. It was rather shaky to start with, 

11 but the Attorney General sent about 16 of us down to Miami 

12 in about March of 1963, to the best of my recollection, and 

13 whileli was there, I learned that the liaison between our 

14 office and the CIA operational office there was not the best. 

15 Hr. Wallach. Why were you sent down? Nhy were the 16 

16 men sent down? 

17 Mr. Wannall. It was at the time that some anti-Castro 

18 Cubans took ~ vessel. a mother vessel with some smaller 

vessels aboard, to Cuba, and they put a detonation charge in 19 
t:ll1 

Havana Harbor, and this small ship with the detonation charLJe 

20 bow of a smaller vessel, anti set it off so it would go irito 

21 

22 in the nose struck a Soviet vessel, and it almost brought abouL 

23 an international incident, and the Attorney General had 

24 
about 16 officials from Washington go to Miami on a Friday 

25 
evening -- I think we arrived about midnight -- and the next 
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-~inc] what a~tion· 

· 3 Cubans from engaging in such type activities. 

Mr. Wallach. Were they officials other than FBI personnel. 

5 .Mr. Wlmnall. Yes • 

. 6 Mr • wanaC:h. Can you recall who was there?. I realize 

? you probably won't recall everyone. 

8 Mr. Wannall. Well, I remember from the Department, 

9 Walter Yeagley was there because I roomed with him that night. 

10 I think from CIA the gentleman was De~mond Fitzgerald, if I 

11 recall correctly. There were representatives also whose names 

12 I don't recall from INS, a couple of.the Military agencies, 

13 I think probably the Army, perhaps Air Force. It was a group 

14 made up of representatives of various Federal agencies, and 

1 5 I was the only representative from the FBI. 

16 Hr. Wallach. Was the Attorney General there?· 

17 Mr. Wannall. No, he did not go down. General Carroll 

18 of the Air Force arranged for the transpor~ation down and 

19 back. 

20 
~:r. Hallach. Did you meet with the Attorney General be.··.·r 

21 you went down? 

22 Mr. Hannall. Yes. 

23 
l·lr. vlallach. Oid you receive instructions from the l\tt:cH·.,.: 

24 General? 

25 
. t-lr. ·wannall. Yes. He had,.rcpresentatives of these 
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organizations, at least'one, and that the President was quite 

concerned over the problem that had been generated by this 

. bombing of a Soviet vessel in Havana Harbor,: arid; he wanted the 
. ... ~ ' . \ . • l' • 'j : : ~. ~ 

group to go down on the' site and. try to mik'~·: some deci~s"tons 

7 as to what action courd be taken for the p~rpose of eliminating 

a this type of activity on the part of the anti-Castro,Cubans. 

;i Mr. Wallach. At that meeting with the Attorney General, 
; 

:·:1 
10 do you recall who else besides the persons you mentioned 

., 
·; 

,.j 11 were present? For example, was Mr. Helms there? 
;~ .. 
~ !I 

c 
~ \ .. 12 Nr. Wannall. I can't say for swre that !!elms was there·. 
. \ • ·.;l II .. 
';J c 

II 
13 I don't think I knew him Jt the time. 1 would not have 

·.: 14 recognize him. There must have been 40 people at the meeting. 
.! 
. :i ., 

! :~ 15 It was a very large meeting • 

·J 
·.'1 
,··: 

~J 
·-J 
.I 

-:1 

16 Mr. Wallach. Did you know Desmond Fitzgerald before you 

17 
met him in Florida? 

;] 
:··:j 18 

Nr. Hannall. No, I met him on the plane. 

... 
g 
0 ... 19 

Mr. Wallach. !low was he identified, or what was your 

u 
0 
.: 20 

understanding as to the area he was involved in with CIA? 
0 
;;. 
c s 21 

Mr. Wannall. Well, CIA did have a post in the Miami 
;:; i 

1 
.J 
.,; 

·.:.: ! 
;~ 

~ 

i! .. 
:~ 2 

·'-' .. 
:_~l 

22 
area which, as I understand it, was for the purpose of carry ic'J 

23 
out intelligence gathering activities directed against 

24 
Cuba . 

25 
Hr. ivallach. 'In other words, you are saying that they 

~ '.·! 
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2 Cuba? 

3 Mr. Wannall. From what I was told by our liaison man--

4 and I had no discussions directly with CIA on this, was that 

5· the CIA station in Miami operated just the same as any CIA 

6 station abroad, but it was not able to be located in Cuba, and 

7 ·therefore it was located in the Miami area. 

8 Mr. Wallach. Was it your understanding that they had the 

9 capability to gather intelligence information from inside 

10 Cuba, that they had sources, assets, etc., inside Cuba? 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Nr. Wnnnall. Well, I wouldn't say my understanding. 

feel, from some of the information that came from CIA, it must 

have originated inside Cuba, so I wo~ld assume they did hav~ 
1 

sources there. 

l·lr. Wallach. 1\nd that was your understanding in '62 an<i 

1963. 

Mr. Wannall. I would say yes. 

Hr. Wall3ch. vlhat was the outcome "f the meetin<J? Can 

you tell us whut transpired .:1t the i11ecting? 

Hr. h'anndll. I tl1inl< the principal Lh;.ng that WL!S 

accomplished wns th,:}t the .:1nti -Castro Cubilns that time were t:: 

an alien status in this country, and tlu~y were issued notit~-

cations that if they should le.:1vc the Unitetl States for th,~ 

purpose o1 en<Jayin<J in forays of this type, they woulu D<.! 

e~cluded from re-entering. 
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government agencies, governmental agenciu had b~cked this 

~ Cuban group, be it the military or the CIA? 

4 

6 

7 

Mr. Wannall. No. I would say it was my understanding that 

the.Government was very upset·over the activities of this group. 

(Pause) 

Mr. Wallach. At any time that you were at the Bureau, 

8 did you have any knowledge of the fact that the military was 

9 running operations targeted at Cuba aside from the Bay of 

10 Pigs? 

11 Mr. Wannall. The military? 

12 Mr. Wttllach. Yes. 

13 Mr. Wannall. I can't racallaany such knowledge coming to 

14 my attention. 

15 

16 

1? 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

l-1r. Epstein. ~id the Dureau ever run any counterintelli•J•}• <:t~ 

operations directed at Cuba, counterintelligence, in the early 

'60s~~) 
Mr. Wannall. Well, yout term counterintelligence, Mr. 

Epstein. 

i·lr. Evstein. Dt!fensive action. 

Hr. \~annall. ~1 the ;)y .of trying to~velol,) defectors, 

dt!velo!;ing double agent~ainst the Cuban U.N. mission, 

preventing the sabotage of some department ~tares in New 

York in November l':J(,2, yes. We engaged in counterintelligen'-'·' 

operations of the same type that we would engage 
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2 Did the Bureau have sources within the 

3 in Mexico City in '62 or '63, do you recall? 

4 Mr. Wannall. I don't recall whether we did or not, not 
. . . ' 

5 to my knowledge, .·.:·:-- •'·,;':.: 

. . . . . 

6 Mr. Wallach. Do you recall the name Silva Duran? 

7 Mr. Wannall. Yes, I have heard that name. 

8 Nr. Wallach. She was the person in the Cuban consulate 

9 I believe who met with Oswald. 

10 I'm asking you if you have a recollection as to whether 

11 or not she was ever a Bureau source or asset? 
~ 
J 
c 12 .. Mr. Wannall. I don't have any recollection that she was 

• 
Q 
II< 13 c 

a source or an asset. I wouldn't necessarily know the name, 

• 
14 because from reviewing our material you know that we mention 

J 15 our sources normally by serial number and the names are kept 

16 in one place. So I don't connect Silva.Duran as having been 
·I 

·.\ 

17 J 
an FBI source. 

·' 
~1 

18 
Mr. Wallach. Before, when we were talking about the 

(: § 
19 ,'~ \ .. 

·I ..; 
'I ci .i 20 ·1 i 
i 0 .. 

'I 
c 
;: 21 
~ 

~ 
.; 

22 .,; 

! 
'1 

;;; 23 

:l ;:: 
;:1 " 24 .. 
·'" 25 

meeting that you had in Barch of 1963 down in Niami that 

related to the anti-Castro group incidc:1t, is there a reason 

why Vince Nasca did not go to that meeting since it was my 

understand~ng that he was on top of the anti-Castro groups? 

Mr. Wannnll. Well, the decision wa~ not made by me or 

in con:>ultation with me. I was at lunch one day, aJ1d the~· 

sent out about ten clerks to find me, and I was told to repor:.. 

TOP SECRET 



j 
;) 
c 
L .. 
D 
E 
c • 

ii: 
0 .. 

··.·-·- ·•.' '•,' 

to 

2 be in the AG's office from there it 

3 snowballed. 

Mr. Wallach. You mentioned also before that at that 

5 meeting I think you said you became awar3 of a liaison relation 

6 ship between the field off±ce in Miami and the CIA station in 

7 Florida? 

8 Mr. Wannall. Oh, ho. I was aware that we had liaison 

9 with the o~fice down there. I learned at that meeting that 

10 it wasn't all it shoQld be. In fact, the FBI was criticized 

11 very severely bedause the Miami office was precluded from 

12 disseminating reports directly to the CIA office down there. 

13 All of it came through headquarters, as a result of lvhich the1·•.· 

14 was a time lag in information being exchanged. 

15 Mr. Wallach. Criticized by whom? 

16 ~r. Wannall. By representatives of the CIA down at 

17 that meeting. 

18 N:r. Nallach. lvho else was there besides Mr. Fi tzgeral(!, . 

19 do you recall, from the CIA? 

20 
Nr. Wannall. \~ell, their local man w.:~s there. I don't 

21 
recall who he was. As was the SAC of our Miami office. 

22 
Mr. ~pstein. Who was he, do you recall? 

23 
Mr. Hannall. I think he wa~ Wes Gr:app. 

24 
Hr. Epstein. Do you r:t:?call who the Cuban desk chief ,.,.,,_, 

25 
in Miami, of the Bureau? 
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Mr. Epstein •. did :som~ of 

disruptive actions ta~en against 

counterinteiligence involve 

cubari_ --~u) 
Mr .• Wannall. Well, I think -- this is a classified 

interview? 

Mr. Epstein. Yes. 

Mr. Wannall. (fbelieve that one of the counterintelligen 

programs was Cuban, was it not, so in that respect, yes.~ 
Mr. Wallach. Let's go off the record. 

(Discussion off the record.) 

N Mr. Epstein. {!id any of those operations ever involve 

Bureau agents goili<J into Cuba or Bureau sources or assets 

going into Cuba'\\:. tho Bureau's request? 

Hr. Wannall;(!el::.. definitely no with respect to 

Bureau agents. 

1-1as a lon<J term thin';! where we had assets in this country \-J!l•' 

wore either related to him or friends of his fa~ily, against 

wllOlil we made thes~J efforts. 

Hr. Epstein. And th<lt was for the purpose of develo)i:l: 

intelligence as opposed to disruption. 

:·lr. \o/annall. 'fha t' s r i!jll t. 
I 

Hr. Wallach. Just a !coupll;.) of more questions deal in.,; \.'it , 

I 
' 
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He had the 

Mr. Epstein. Is he still with the l3ureau? 

Z.lr. Wannall; No, h~'s retired. 

Mr. Epstein. Was he at the meeting? 

Mr. Wannall. I can't recall that he was. I remember 

Wes, the SAC that I remember, Wes Grapp was there. 

Mr. Wallach. Does the name '!'ed Shackley ring a bell? 

Hr. Wannall. Shackley, the name rings a bell because 

I had seen letters with the name on it coming in from the Miami 

office,· but whether he was the one at the meeting, I cn~'t 

be sure. 

Mr. Wallach. Was your understanding of the liaison 

relationship with the CIA down ih Miami that it was a one 

way street in the sense· that they wanted information from the 

Bureau only, or was it that they ware providing information 

obtained from inside Cuba to the Bureau? 

Nr, ~lannall. \vall, the information that they obtaine:d 

came through headquarters, und I think tllat was the reuson 

why at the outset the infonna tion <JDin<J to CIA .,.,,_is scrcen~·d 

through lle,ldquar.tcr.s, but at tll,'tt tim{! there 1~..1s <1 lot o( 

emphasis by .the ATtorney General to t~y tu yat Lhe nnti-C~~~ 

situation under control. As i.l m,Jt:tcr •Jl L1ct., tlw mornirto) 

press down there that il yroup of high level ofCit:i.tls ft·o~: 
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do something that would eliminate the problem. 

Mr. Epstein. Were there any policy discussions relative 

to the possibility that some of the anti-Castro people or 

groups might have been rUhning u.s. Government operations and 

how they were to be dealt with, or how that was to be determinut 

before any restraining actions were taken? 

Mr. Wannall. At that meeting? 

Mr. Epstein. Correct. 

"Mr. Wannall. Or otherwise. I don It recall any discussiow 

There were certainly none at that meeting. 

Mr. Epstein. Not at the Attorney General's meeting. 

Mr. Wannall. No. 

Mr. Epstein. Do you recall that issue ever arising 

with the anti-Castro gcoups? 

Mr. Wannall. As I have said, I don't recall any 

discussions of this kind. 

~1r. Epstein. Not just at this meetin<J, but at any ti:1;(:, 

l'1r. 1'/annall. Not at any time. 

~lr. Epstein. lvere there occitsions when there were case;,:o; 

that the Bureau began running, where .:~t some point the Bureu" 

became aw.:1rc that .it was ind~ed .:1 CIA operation? 

t1r. \Vanna 11. I think there \vere cases where \ve came u,-, 

with an indivithwl in whom we developed an interest l.:1ter, .1r:; 
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· .... __ · .··: ·. . 

Mr. Wallach. Do you have anyknowlldge, Mr. Wannall, 

in the time period 1%2 and 1963, as to·whether or not-- the 
I 
J. 

£trst question is.whether.ornot .the FBI was running any sort 

of what is called a COINTELPRO activi~y against the Fair 

P~ay for Cuba Committee. 

Mr. Wannall. Well, we had a COINTELPRO operation, and 

we did target in on the Fair Play, for cu;..,a Committee. It was 

one of only about two organizations in the ~ountry that were 

openly pro-Castro. 

Mr. Wallach. Do you recall the nature of that COINTBLP~ 

operation and the ppproximate data? 

Nr. Nilnnall. \'/ell, COINTELPRO operation, I wouldn't 

say it was a COINTELPRO operation. ~s I recall, we did do 

a bag-job on the Fair Play for Cuba Committee in New York, and 

it may have been after they moved out of their prem~ses. While 

I am not sure of the facts, it seems to me that the idea 

originuted with somebody on tho llill. 1 can't i·ecall who 

it Has. 

l-lr. Epstein. When was that? 

Hr. 1'-lann.:Ill. Well, it was within this timcframe, I woultl 

i ir. Epstllin. \vl1at i.d(~il art.! you talk ins a!Jout? 

Hr. W•u111a11. Of takin<J sante action that would neutralL.:"' 
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to the actual black bag job, do have.doc\iments showing 

that mailing lists andphotographs·and.other documents were 

obtained from Fair Plily for CUba ~oimnft~ee~. which.J.ndieates 
. . .: ., '. ·. : -... :·: ...... :· ~:: . ;:··_·. ~··:.~·':' :_: .->·:·-'.:·:-:'·:~-~!:.~ .:~:·.::·:_::: .. · ·-~:: · .. _; . 

in that'nia:nner. Additionally,·: I' ehink they were obtained 

we do have documents which relates to some sending of letters 

to the Fair Play for Cuba Committee to try to divide the two 

groups. 

Mr. lvannall. It is possible. I don'.t remember those, but 

it is quite possible. 

Mr. Wallach. Do you re::all whether the Bureau had any 

high level .assets or informants within the Fair Play for 

Cuba Committee, and by thtl.tii mean very high level. 

Mr. Wannall. I cannot recall any. 

Mr. Wallach. What was your perception -- this is 

prior to 'the assassination of President. Kennedy -- if you coul,! 

categorize the Fair Play for Cuba Committee, what tYpe of s~oll!' 

was it? 

Nr. Wannall. \vell, it was openly n pro-Castro group. 

think they were engaged in collection of funds to send d01vn t:, 

Cuba for the purchase, reportedly, of farm equipment and thi:1·,;•; 

of that sort. ~hey supported Cascro openly. There wasn't a.~, 

question about their sym[.Jathies. 

Mr. Wallach. Do you know if the CIA was conducting -1.ny 
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Mr. Wannall. I don't know. If! had·found that they 

4 were conducting against the Fair Play for Cuba Committee here, 

15 I think we would have been in touch·with them about it. 

Mr. Wallach. Let me get into one or two operational 

7 things; and let's just use the period September-October 1963. 

8 If the Bureau was conducting an investigation and it 

9 turned out that th~y needed some information that the CIA 

10 was likely to have by virtue of its overseas operation3, how 

11 would that information be requested, or would it be requested? 

12 Mr. Wannall. Oh, I think so. We would send an indica tic.in 

13 and ask for it. 

14 Mr. Wallach. Through Papich? 

15 
Mr. Wannall. It would be a letter. If it would be 

16 
sensitive, he would probably deliver it, we would mark it by 

17 
liaison so it would get in the right hands over there. 

18 
Mr. Hallach. Would yay have authority to send the 

19 
conunui1ication yourself, or would you have t9 get approval for 

20 
any cr;mmtmicaUons that went to CIA? 

21 
Mr. Wannall. No, all cmrununica tions went up the 1 ine as I 

22 
I recall. The~e was a period when some name checks and 

23 
routine sort of things were initialled out at the section ch1•.'' 

24 
level, ~ut I would ~ay that information of that nature would 

25 
go up throuqh channels, ·rhat would be the normal procedure. 
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2 · .Z.imii!!I!I.;.;Picayun'e·, among 

3 some other newspapers, and ask you ~ust to take a look at it. 

4 It is captioned Castro Blasts Raids on Cuba. 

6 Mr. Wannall. The Times-Picayune? 

6 ·(The Witness reads the document.) 

7 Mr. Wallach •. And supplementing that, let me show you a 

6 cablegram from Legat Mexico City signed by Clark Anderson 

9 to the Bureau on 11/27/~3. It is Cable No. 196, with specific 

10 attention on the last paragraph on the first page, and which 

11 continues on to the second page. And I might note for the 

12 redord that there Clark Anderson is essentially giving a 

similar version of Castro's speech or interview that is 

14 referred to in the Times-Picayune article. 

15 (The Witness reads the document.) 

16 Mr. Wallach. Looking at first of all the cablegram, can 

i7 you tell if -- the initials are not the clearest, but do you 

18 have any recollection of seeing this cablegram? 

19 
Mr. Warinall. My initials are not on it. I don't rec~ll 

20 
having seen it. 

21 
Mr. Wallach. Can you tell from that if t..nyone in you.: 

22 
section saw it? 

23 
Mr. Wannall. Well, the five here would indicate someonu 

24 
in Division 5 diu in fact see it.· 

25 
Nr. Wallach. Vlhich was Domestic Intelligence Division. 
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3 headed at the time. I will .try to make out the name. 

4 Mr. Wallach. Well, don't speculate if you really can't --

Mr·. Wannall. · It would. be speculation, 

Mr. Wallach. Who in the period September-Octob~r 1963 was 

7 most fa~iliar I will say with Cuba, Cuban activities, Cuban 

a counterintelligence activities and with all the aspects o~ 

9 Cuba within the Bureau? 

10 Mr. Wannall. Well, those two phases were on different 

11 .desks as I recall. Nasca would have been familiar with the 

12 anti-Castro Cuban activities, and I would guess it was Ray 

13 
Mullens who would have handled the pro~Castro Cuban activities, 

14 although I am not certain. 

15 
Cotter was probably the unit chief and would have been tlu· 

16 
one through whom most of this material flowed, at least on its 

17 
way up the line, not the incoming material. 

'18 
Mr. Hallach. Did you also have an extensive knowledge of 

19 
Cuban activities? 

20 
Mr. Wannall. I had a pretcy ~ood knowledge of it, yes, 

21 
as section chief. 

22 
Mr. Wallach. At any time, referrin~ back to the New 

23 
Orlei.lns 'I'imes-Picayune urticle where Castro, among otheL thin,:: 

24 
states we are prapi.lred to fight i.lnJ answer in kind. United 

25 
St.ates leaders should think that if tlwy are ·aiding terrorist· 
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. b:~· And 

I Were you aware at that time that the CIA was meeting 

lith a high level Cuban official and plottingan attempt to 

alssassinate Fidel castro? 

Mr. Wanmill. I have no recOllectio~ of,being aware of tha , 
: 
I r ·~~n:.:::::.ti:e:.:: :: ::::l:::e~loo would not have been 
I . 

a
1

ware that on November 22nd, 1963, that a ·poison pen was passed 

tlo a high level Cuban official by the CIA. 
I 

I Hr. Wannall. I read that in the paper recently, but I 

! 
was not aware of that at the time. 

t1r. Wallach. Did you have the type of expertise with I 
I 

respect to Castro that would lead you one way or the other 
I 
~o be able to render an expert opinion as to whether ur not 
I 

granting an interview by an hP reporter at a particular his 
! 
~oc~tion, the B~azilian embassy, had any particular significan~L? 

i I Nr. lvannall. 

extensive in that regard. 

I don't know that my expertise is very 

However, I do recall his granting 
i 
interviews to a New York •rimes correspondent rather frequentl: 

If . . . 
a ter h1s ascens1on to power. 

I name had the name Hatthews in it. I don't recall whether th~•'-

I think the Times correspondc~t' 

1 

~as the name, the first name ur the last name, but he did 
I . 

i ' '. 
~rant 1nterv1ews. 

Mr. Wallach. One reason I asked the queition is becaus0 
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What do you may . I . ask this, what you recall 

!happening at ~~e Bureau on the day of the assassination of 

;:President Kennedy ori r.ioyember 22nd, 1963, ,beside~ ~V~~~one 

·being upeet and etc.' What.iristructions. ~o yoti/~l~~'ii ,being 
I 

:given that you overheard, what instructions were given to you, 
! 
:what meetings were held, that type of thing, that day and the 
I . 
' 
:aay after? 

Mr. Wannall. Was that on a Friday do you recall? 

~~. Wallach. Yes. 

~ 12 I realize again -- and I will stress for the record -- we 
.. 
~ 13 [are talking about obviously a time period some 13 years ago, 

• ;and I am only asking for the best or your recollection. I am 

15 not trying to pin you down as to any facts. 

16 Hr. \'lannall. Well, the reason I asked the day of the week 

17 
is I have a recollection, we were probably in that weekend 

18 
I 
working on fil~ reviews information. I was also on duty the 

19 
:day of the funeral, which was probably a Monday, because I 

20 
recull seeing the funeral procession pass the ~orner of the 

21 
builuing wnere I was working. So we were involved in revi.;wi:'-'i 

22 
material, probably name checks, but what names they were I 

23 
cannot recall. But a good portion of the manpower was hanc 1

• i ~'. 

24 
that during the weekend and the day after that. 

25 
l-ll:. lvallach. Have you ever heard the name Carlos Lech•l'.i" .' 
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Mr. W~llach. Do you know DGI 

in the Cuban consulate in New York or the llni't~d.'t:ia.tiona? 
.·._·; . .': ·,, ' . ... ·.·}.~~:_~it~-;~'.·i·:~.?~~:;~~:·<::·:·.~< ', ·: .. 

Mr. Wannall. It's posSibl,~· I-i\c6.n't·i'remembln'~~:.(Tha name 
. .. ! _;_:::_.· . ...... ~ .. -.·: ~ _:·r·:\·~: ;:<../Jt:;_t·i); ~-:~·;~\.?·:: · .. · 

·does mean. something to me,. but. i -hav~: cii£nC:uityti1~-edging up 
. . '.' . _;_· ... /~-;..'~~? ... -~-". 

7 the background. 

8 Mr. Wallach. What do you recall in terms.of meetings and 

9 strategy discussions as to how the investigation would go 

JO forward?taking place, or were you involved in any? 

11 Mr. Wannall~ Which investiga~ion? 

12 Mr. Wallach. -The investigation. of the assas~inatibn of 

13 President Kennedy . 

14 
Mr. Wannall. No, the investigation of the assassindtion 

15 was not in the Division and I wasn't privy to any of the 

16 discussions. 

17 
Mr. Wallach. Were you at any time tasked with any 

18 
requirements in that inveetigation or any people under you 

19 tasked? 

20 
!>lr. i~annall. I can'':. recall that we were, because eve;1 

21 
the phases of it that spilled over into our Division were hc1ra.. \ 

22 in another section . 

23 
Mr. Wallach. \'lhich section was that? 

24 
Mr. Wannall. That wns thd Espionage Section. 

25 
Mr. Wallach. Was that Branigan's section? 
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:5 is that not the case? 

4 

5 

Mr. Wannall. Well, thereewas an Oswald aspect in the 

assassination. You'dhave to say that there were.lnterests 
.: ... · ..... 

6 overlapping because Branigan did have the Oswald.casei and he 
.. ,. 

7. handled the Soviet aspects of it, yes. 

8 Mr. Wallach. I understand that, but in Mr. Branigan's 

9 section; in Mr. Branigan's shop, the persons there, their 

10 area of expertise was the Soviets, is that correct? 

11 Mr. ~vannall. Right. We had in our section at that time 

12 a case which had been opened about five or six months before, 

13 perhaps more recently than that, on the Fair Play for Cuba 

14 Committee which appeared to have been Oswald himeelf down in 

15 New Orleans. So that aspect of it was handled by one of the 

16 supervisors. 

17 Mr. Wallai:::h. ~mat I'm asking, reully, Mr. Wannall, is 

18 whether at an~ time during the assassination investigation you~ 

19 
unit or your section, the section that was most familiar with 

20 
Cuba and Cuban matters within the FBI was ever tasked to conduc· 

21 
certain aspects of the investigation, or certain operations d~ 

22 
tasked to go to certain informants during the course of the 

23 
investiyation? 

.24 
Mr. Wannall. I think we probably were. I feel we prob~~: 

25 
were, but I cannot recall any specific guide when you mention 
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3 pinning down details with respect to Oswald? 

4 recall ever receiving instructions to conduct an investigation 

5 to ,_etermine ·Whet~er or nottth~re was Cubart involvement in the 

6 . ·. assassinaticm ~f President Kennedy?,, · · .. ·. ·. ' .. ~ ... 

7 Mr. Wannall. I think we probably did, btit what it was 

a I can't recall. Let me see if I can give you a few thoughts 

9 on it. 

10 (Pause) 

11 Mr. Wannall. Whileii can't say specifically, it is quite 

12 possible we may have been tasked to contact Cuban informants 

13 because there .were indications of a cpnn~ction betweeb Oswald 

14 and the Fair Play for .CJ.lba Committee. 

15 ~tr. Wallach. Let me read you a portion of a cablegram 

16 from Hexico City dated 11/25/63, No. :t82 and 183. It is from 

17 Legat to the Director. It says "Ambassador here" -- and that':; 

18 Ambassador l'lahan to Hexico -- "feels Soviets much too 

19 sophisticated to participate in direction of assassination '·' C 

20 President by subject, but thinks Cubans stupid enough to h~v~ 

21 participated in such direction, even to extent uf hiring 

22 subject. If this should be· the case, it would appear likely 

23 that contract would have been made with subject in U.S. anJ 

24 purpose of his trip to Mexico was to set up getaway route. 

25 BUreau may desire to give consideration to polling all Ct.:u...IL 
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3 serve to promote rumors." And that. notation was by Mr. Cotter. 

4 Do you recall whether or not the Bureau ever.-- and I'm 

6 not asking whether it was your belief -- do you recall whether 

6 the Bureau ever went out and contacted its Cuban sources, eithe 

7 in this respect or to see if there was Cuban involvement in tho 

8 assassination of Presiden t Kennedy? 

9 Mr. Wa~~all. I Cdn't recall that they did. When I 

10 answered your question before, I said I couldn't recall if it 

11 
was done. It would be a normal etep. That is why I usmd that 

12 
as an example. I can't recall thnttthe sources were polled. 

Hr. Wallach. Who, if that requirement had been levied, 

14 
who in your section would have handled? That would have had 

15 
to have been made through your section, would it not? 

16 
Mr. Wannall. Yes, I think we would have been given that· 

17 
assignment by the agent who would have been coordinating the 

18 
investigation of the assassination. It wou:!.d have come to th" 

19 
section anJ gone back to the Cuban unit, posiibly Cott~r or 

20 
01~cns or Cotter. Nost of our informants were in the anti-Cast.,·· 

21 
field, and Nasca would have been most knowledgeabl~ about that. 

Mr. Wallach. Where is Nr. Mullens now? Is he still at 
22 

the Bureau? 
23 

24 
Mr. Wannall. No, he passed away two years ago. 

Mr. Wallach. Insofar as the other gentlemen you mention<'", 
25 
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your recollection 

3 Mr. Wannall. No, they would have the best knowledge of 

4 it. 

Mr. Wallach. Do you recall ever,dis~ussinqwlth anyone 
'.·,···· _ .... 

6 whether. or· not a separa tei . investigation sh~Uld be · condticted 

7 to determine whether or not there was Cuban involvement in the 

a assassination of President Kennedy? 

9 Mr. Wannall. No, I don't recall any such discussions. 

10 Mr. Wallach. Do you know why immediately after the 

11 assassination of President Kennedy persons like Al Belmont and 

12 
Bill Sullivan never told you about the assassination plots thal 

13 CIA had been running against Castro? 

14 
Mr. Wannall. No, I aon't know that. 

15 
~~. Wallach. Were you at any time aware of any queries 

16 
to the CIA for them to conduct an investigation to determine 

17 
whether or no't the Cubans had been involved in the assassinatiul 

18 
of President Kennedy? 

19 
~lr. 1'/annall. Not that I can recall, and those probably 

20 
would have been handled over in the division handlin~ the 

21 
assassination. Anytime you have a case of th~t importance, 

22 
it wouid take precedence over anything else. 

23 
Mr. Walldch. Well, the division that was actually hand!!: .. 

24 
the assassination case was Al Rosen's division, the Criminal 

25 
Investiga.tion .. Division. 'l'hGy did not, as I understand it, !I.J':' 
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correct? 

Mr. Wannall. That~ correct, but if they should make 

4 aadecision that there should be a polling of sources or a 
·.; . 

. · .. 5 contact with CIA, they would have handled that themselves. The 
. . . . •' ·:'··,:·.:. '.· ·~:.f.\:>?·:·:.:: 

6 ·would probably have consulted with. the agents. on:;the.·desk if 

7 they had any questions about it. 

8 Mr. WAllach. Do you recall ever learning that anyone in 

9 the Criminal Investigative Division had been told that the 

10 United States had attempted to assassinate Fidel Castro? 

11 Mr. Wannall. I don't know. 

12 I don't think I had any knowledge of that mys~lf at the 

13 time. 

14 Mr. Johnston. Mr. Wannall, let me show you a letter to 

15 Mr. Rankin from Mr. Hoover, Mr. Rankin being General Counsel of 

16 the Warren Commission-- and I don't see a date on our copy 

17 
of this letter. There it is, June 11th, 1964, and it marks 

18 
you on distribution 6f the letter; and let me ask you if you 

19 
recall receiving that letter, a copy of that letter? 

20 
(The Witness reads th~ document.) 

21 
11r. Wannall. This letter was prepared in my section, illl•! 

22 
I am cert~in that I either saw the letter going out, or a copy 

23 
of the letter which was designated for me. I do not see thilL 

24 
I -- yes, my initials are on here as having approved the 

25 
outgoing letter. 
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'3 Mr. Wannall. That's right. 

Mr. a"ohnston. This lt.atter deals with a Warren. Commission 

15 .. · '. ···~ ... · ... ,~·./:-:~·~.:·:;·;. 

6 Jure, the DRE, Alpha 66, and the 30th of N6v~' , moveriiemt. 
·· .. ::·. 

7 All of those groups would have been within'your jurisdiction. 

a. Mr. Wannall. They were handled in the.section I headed, 

9 yes. 

10 Mr. Johnston. · Do you· know who was the author of this 

11 letter, who drafted it for Mr. Hoover? 

12 Mr. Wannall. Well, I can tell from theiinitials, are the·,-

~ 13 not LLA? 
c • 

14 

15 

16 

17 

lS 

19 

20 

21 

~2 
~ 
~3 

~ 
<C 
~ 
w a: 

0 

Mr~ Johnston. Yes. 

Mr. Wannall. Lambert Anderson. 

Mr. Johnston. He was 

Mr. ~annall. He was a supervisor who was handling as I 

I 
,,;-.ficall the Fair Play for Cuba Committee. 

• ' - ~ .' r.). • 

:·· .~: .~j 

f:1 Hr. Johnston. r'irst of all, reading this letter, would j'v. 

have also seen the note on it? 

Nr. \'lannall. Oh, yes. 
I 
I 
I 

Nr .. Johnston. Jl.nd let me call your attention to' .one I 
sentence in the note lvhich is, "The Commission is being rcfcr:·..:-.1 

.to CII\ antl the Department of the Army. CIA has or has had I 
an op~rational interest in the DRE, Jure, and the 30th of 
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10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

certain individuals irrthe SNFEi 

Now, you previously testifiedthis morning that you did 
.. ~ · .. ~·~ '.: ' ... ' 

. . ·. :· .·:·: . '.-,: : ... ' . . . . .· . .-_13· . .. . . . 

not know of the Army':interest .ln Cuban: c#oups.' 
···: :' ... ·. ·' · . .; .. ~--. . . ' . 

Does. this. refresb.i!§ou~'·recollecttcm .ab6uti;..~:·;:. !':c~' 
Mr. Wannall. Does that say an interest in the group? I'm 

sure the Army had an interest in individuals because they were 

training some of these people. 

Hr. Johnston. rr..m sorry, interest in certain individuals 

connected with SNFE. 

Mr. Wannall. I will have to say it doesn't do anything 

for my recollection. I answered the question the best I 

could. Having had that read to me by you doesn't give me the 

benefit of any more material. It is obviouslfrom that that the 

~xmy did have an interest in the SNFE. 

Mr. Johnston. SNFE. 

Mr. Wannall. I'm not even sure what that is. 

t-lr. Johns ton. The Second National Front of Escai~lbray. 

Nr. l~anna 11. ! 'VC hcnrd 0!: that. Now, we probably hatl 

something on it in the section . 

· Nr. Johnston. And indeed, this correspondence mentions 

names of individuals as members of SNFE. In fact, those 

individual:.; mentioned here were in Dallas, Texas. They were 

residents of Dallas, Texas, and I ask you, giv~n that fact, docG 
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Mr. Wanna1l. ·In what context? 

Mr. Johnston, In the context of, in connection with the 

investigation of P~esident Kennedy's assassina.tion, ·the names 

:of these individuals 1n Dallas. who were members bf SNFE tad 

come out. 

Mr. Wannall. No, it doesn't because this is az reply 

to the Commission for information from our files. Now, 

we, as I said before, I'm pretty sure.we would have had a case 

on the Second National Front of Escambray, Fair Play for Cuba 

Committee and others mentioned in there which undoubtedly woulJ 

have preceded the investigation, per se. ·r don't have any 

recollection of any specific person connected with that group 

or any other whose identity came to our attention as a result 

of the assassination. 

Is that your question? 

Mr. Johnston. Yes. 

But I'm saying in this correspondence, these individu~ls 

did come up in connection with the assassination invcstigatic::. 

Mr. Wannall. It would seem so, and the Commission obvic.,,;;;.~, 

expressed an interest in them and asked us for wl1at we had ~n 

them. 

Mr. Johnston. Let me also aSk, attached to this letter 

are 224 pages of reports from the field on these groups, an~ 
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and my question is, ·would you have·. reviewed these reports 

prior to sending them to l.:he Warren Commission? 

Mr. Wannall. .. Not necessarily bee~ use the notaton::the 
. . : . ,- . 

. yellow indicates that the. reports had been revi~wed by Belmont 

and Rosen, and.Rosen's division had the case,and Belmont, of 

course, was quite interested in the entire matter and wa~ 

9 coordinating it. And I knew that. I can't say yeo or no. It 

is unlikely that I did, simply because it had been reviewed on 10 

11 
a high level and a decision had been made they should get it. 

12 
That would be the only reason for my reviewing it, to make a 

decision against its being furnished. 

14 
Mr. Johnston. You would not receive that correspondence ~~ti 

15 
be asked whether it was an accurate or fair portrayal of these 

15 
groups. 

17 
Mr. Wannall. No, because this correspondence \WUld have 

18 
been the results of investigations we had conducted, regularly 

19 
submitted by investigative reports or by letterhead memos, and 

. 20 
there wduld be no need for me to review thbt and say this wus 

21 
a fair ~ortrayal of the investigation. It would be submitted 

22 
by the field, and then sometime prior to the date of this lett•': 

23 
would have been reViewed by a desk man, put in a file, and 

24 
possibly, almost assuredly, disseminated to various branche~ 

25 
within the Executive Department. 
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came up in the Dallas area apparently .were. contact~d.by the 

; . ~. . . . · .. · :. ·._.: .. -:·· . .- ... _ .. ... :.- .·:_,.·.-j:t:.!~·:t·.><" .:,::-: _:· . .-\:~ .. · __ .. ·.:rlc.;·.:,:~~.-~::~ ... :,.:·. 
, FBI specifically about the Kennedy. ass·assination';:f~ic~I :~allk you as 
.,'-:_ '. . .. . . ' ,· .:-:·:;./:~·-:~: i ,. ·~···~·:' ·:{\·{~~<;:-:,: ... ·~· ...... :·: ..... · .. ;._-;:.:~.:~::::·: ... ~~> .. ·:~_·:?~i·:~:/·:~i:~~·./;~:<~ 
i:tO whether you would ha~'~. -reviewed the': si..tb~issions~-·~.~~m,the 

field to determine whether they were consistent with the FBI 

· fiew of those groups and possibly of those individua~~. 
Mr. Wannall. I would not have personally reviewed that. 

Mr.Johnston. Would your section have done that? 

Mr. Wannall. Possibly. 

Mr. Johnston. Under your overall jurisdictional responsi-

bility. 

Mr. Wannall. Normally if a division is handling somethiny 

and another division has an interest, the handling division 

would take the responsibility for review, but would surely put 

my name or the name of my section or 5 or the Division name 

on it in order that the supervisor in our division would have 

an opportunity to look it over. 

Hr. Johnston. Do you interpret-- we do not have th" 

Warren COI1U11ission request, but do you interpret this response 

to the Warren Commission -- I'm sorry 

(Pause) 

l·lr. Johnston. That references a Hay 20, 1964 letter fro 

the 1-Jarren Commission to Mr. Hoover, c:.nd let me read to you 
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.· ~ame groups 

that we named, "outside of·Texas during the·year 1963 with 

particular reference to activities in Chicago, Michigan, 

Las Vegas, Los Angeles,.Miami, New Orleans, New York, Puerto 

Rico and San Fia~cisco." 

In other words, the Commission is specifically requesting 

the FBI to furnish information on these named groups and a 

general summary of their activities during the year 1963, and 

I ask . you whether you would have been consulted as to whether. 

this response met the request, iri your knowledge of Cuban group. 

Mr. Wannall. I will have to explain the possibility that 

these -- in fact, it says, there is a list identifying 46 

memoranda and 15 reports. Now, if the memoranda were typed 

in my section, I would have reviewed the memoranda as the 

function in connection with sending mail up the line. The 

reports I would not have reviewed. I would not have been 

personally. consul ted as tOioJWha t should go in there, but I 

\WUld llavl?! the opportunity of anything that was actually tytH~'i 

offlooking it over, and chances are I did on those 46. nut 

you understand from what you have said there, this was a 

relucst for information on these individuals and groups in 

areas outside of Dallas. 

Mr. Johnston. I'm sorry, I read only paragraph 3. ParJ-

graph 2 is a summry of activities throughout Texas. 
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to try to give you the specifics. 

Mr. Johnston. Well, the document inffront Of you is 

the entire enclosures·. to' the letter~: that:-~·~hol~::;fil~ ;?folder • 
. . . .. : . ·. . ··.\· "i< .. ··.·.;·~ . -~:: ~- ~ .· .. ~ >~L-;i~J~\~:~:i~ : ·.'. )'i _·, :t 

Mr. ·wannall. Well;· let me may·.t.take :ai:1ook.'at it? 
. ·-~-- ~~·,; .. ,.).".···;: ·'·· 

I •m talking bbOut something and S!Jeculating.< 

Yes, in fact all of these are dated fromMay 27 up through 

9 June 4. They were prepared, however, by our various offices. 

10 They were apparently not prepared by our Division. I would 

11 not have reviewed these. 

12 Hr. johnston. Would you have had anybody in your section 

13 review these? 

14 Mr. \~annall. Yes, they ':'JOUld have been reviewed by the 

15 man who prepared this memorandum .. 

Hi Mr. Johnston. Lambert Anderson? 

17 Mr. Wannall. Yes. In fact, the mechanics would be this. 

18 The request would come in from the Co~nission. Our supervisor 

19 would hav·e gotten the request. It could have come down titrcJd·.li: 

20 me. l\nd he obviously sent out to the Field Offices, conveyed 

21 to them the nature of the request and asked for letterhead 

22 memos responsive to it. These memos would have all gqne b.l.ci; 

23 to him. He would organize them, review them _for typographic~! 

24 errors, for :.::ubstance, for contents, and attach them all to ~ ;: 

25 outgoiny letter. 

TOP SECRET 



I 
·I 

l 
j ,., 

::J 

;J 

I 
:1 

i\ .. 
::1 
··' :~) 
·.'l 

;.·, 

.:. 

.I 
::0 
c 
" .. 
0 
It 
c 
ill 

... 
0 
0 
0 .. 
c.l 
ci 
i 
~ • i 
it 
.J 
tli 

i 
~ 
E 
ii: 
0 

; 

since they had for approval by Messrs. 

3 Belmont and Rosen. 

Mr. Johnston. Then I guess what I'm asking ultimately is 

do you know of any steps or of any procedures that were.taken 

to ensure that this information·. being provided to. the Warren 

7 Commission was in fact a true representation of the FBI holdin< s 

8 on these groups? 

Mr. Wannall. Well, I think the responsibility was fixed 

10 on the field offices to furnish the information that they had 

11 in their files. I don't know of any other procedures that coul( 

12 have been invoked for that purpose, there being no reason for 

13 taking any special precautions,in that regard, to my knowl~dgu; 

14 Mr. Johnston. Are you saying that headquarte~s of FBI 

15 had no responsibility for assuring that the Warren Commission ' 

16 got an accurate portrayal of these groups? 

17 Mr. Wannall. No, I'm saying that the men who would have 

18 reviewed them would have been knowledgeable of these organiza-· 

19 tions. Now, I can't say that Anderson was the expert on all 

20 these organizations, but I sec that he went thro~gh his 

21 supervisor in char~e, who was .Ray Mullens, and he initialled 

22 it as having been a fair rendition or a correct rendition of 

23 what knowledye there w-.s at headquarters on the thiny. I vi<).::;·: 

24 have nb reason to believe that this was just taken and put 

25 togetlier without someona having gone over it knowledeably, 
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mean necessarily thatisomebody 

3 For example, some of the_ groups would have been handled by 

4 Nasca. It is quite possible, he was in .the unit, he may 

5 
::'' ··,'/· 

have looked over the-- the way to. find out:for s~ra'would be . . 
. . .·.·. ·,,······ 

to look at the incoming communi ca. tiona by which these> 

7 letterhead memos were transmitted, and the initials on there 

would showwho.actual,l.y reviewed it. 

Mr. Johnston. Let me ask specifically in the case of 

10 Tampa, Florida, There is a report on Tamp~ Florida, Fair 

11 Play for Cuba Committee activities. That reporc which originattu 

12 from the Miami office does not mention other activities of 

13 Fair Play for Cuba Committee in Tampa which were in FBI files 

14 at the time this report was prepared. 

15 Who made the final decision as to whether to include or 

16 exclude other information in the Bureau files? 

17 Mr. Wannall. I don't know. 

18 Mr. Johnston. Did you take steps to assure that somebody 

19 made those decisions? 

20 ·Mr. Wannall. I rather dout:t it, since they were revie;..·e,: 

21 by Mr. Belmont and Hr. Rosen, it was handled on a pretty hi<Jh 

22 level. r'can't recall having had any specific discussions 

23 
on this particular piece of mail with anybody. I can't say 

24 
I didn't, but I don•~ remen~er any wher~ I did. 

25 
Mr: Johhston. And if Mr. Belmont and Rosen wanted the 
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Mr. Johnston~.··· they you.and gone 

directly to your subordinat:es'to:qet that:advice? 
< : ' ... ·. ~:·,~ ·.::': ":·· ·.· ..... : .::~ ·~:·:·(:!~:.·:._~:·;_.-{··':_:_·::~·-.::;,~/-<·:-(·· ... ) . .., .. :-~:~<>-: -<_-;:: .... :-_··_.· 

· ·Mr. Wannall.:: :;Wellji'.Mro. Bel~c:m,t~':hadj'the :prerogative of 

: talking ·with ·any~ri~:;;·~:~:li~w···flt:~~::·~;~'~'J:;~:~')•.;.~~~~;?:~;.':~.::i~/ .• /},i,,:~.· '· ··.·. 
··:< .. )\: /.' . · ... 

7 Mr. Wallach.· Where was Donale E. Moore?. What was his 

. 8 posit.ion at this time?,. ·November of 1 63?. 

Mr. Wannall. Branch Chiefeinspector, Inspector-Branch 

10 Chief. 

11 Mr. Wallach. So he was below you? 
.I 
:1 
c .. 12 Mr. Wannall. ·No, that's above. 
.. 
a 
I: Mr. Wallach. That's above you. 
c 
!I 

14 Mr. Wannall. Yes, he initialled this on the way up. 

j 
j 15 His initials are on here. 

~ 
J 
j 
' ~ 

16 Mr. Wallach. He was number one man to the number two 

17 man to the Inspector, whatever they call it? 

l 
< 

" ., 18 Mr. Wann~ll. No, actually they didn't delineate between 
:] "' ·--1 0 
·-j 0 

0 
:1 ... 19 the two branch chiefs at the time, the number one and number 

·l 
\) 
ci 

• j 0 

i 
,. 
c 

!l ~ 
."-1 4 .. , 3: 
''! r .:i w q Ill 

t:\ ~ 
;;; 

20 
two. He would have been responsible directly to the Assistant 

21 Director. 

22 
Mr. Wallach. Which would have been whom, Sullivan? 

23 
Mr. Wannall. '64, that would have been Sullivan. 

c e 0: 
0 

:r 24 
Hr. \'lallach. J\.11 right. Let me again read to you fro;n 

25 
a document that we haven't gotten a .copy of, and August docun•L·t;•. 
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investigation of allegations that u.s. hoodlUm element and 

Cuban exiles are involved i~ plan to assassinate Castro and 

other Cuban leaders." 
•.·.·~ ·,. '. 

7. or anything about that investigation in 1 64? 

B Mr. Wannall. I should because I would have been section 

9 chief at the time and Nasca would have been working under 

10 me, but I can't say that I can independently recall it. 

11 Mr. Wallach. Do you ever recall any discussior,s about 

12 "hoodlum element" being involved in plans to assassinate 

13 Fidel Castro at all, up until '67? 

14 .Mr. Wannall. No, during this timeframe I cannot recall 

15 any discussions. 

16 Mr. Wallach. Continuing on in this document it says "1\e 

17 are aware, in addition, that Attorney General reportedly 

18 discussed this matter with i'fuite House, which reportedly 

19 concurred with r~quested investigation. It is possible that 

20 above-mmntioned plan to assassinate Castro is identical with 

21 one we have under investigation." The above-mentioned plan 

22 was the use of the high level Cuban. 

23 Now, Mr. Nasca obviously in 1964 knew about all this. 

Do you recall knowing about it? 

i 

I 
i 
i 

Yes, now, yes, and you know, we had nume:··.· .· .\ 

I 

24 

25 
11r. Wannall. 
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memory, but it was probably one ·of several that we had. 
\····:· 

Mr. Wallach. This is referring to above-mentioned plan 

·a~d I take· it th~t)n;' 64, we ha~e him agai'ri,·· iater in • 64, .... ·, ·' .. 
_; .. :,,' 

referencing it, and your best recollection is that you do not 

. recall ev~r being informed of it. 

Mr. Wannall. i can't recall it. I can't say that I was 

not. 

Hr. Wallach. Aside from such requests as Mr. Johnston has 

showed you, specific requests from the Warren Commission, were 

you yourself personally involved in ariy aspects of the 

investigation of the assassination of President Kennedy? 

Hr. Wannall. Personally involved in the investigation? 

Hr. Wallach. Right. Asiae from possibly reviewing name 

checks or anything like that. 

Mr. Wai'ltlall. My personal involvement, of course, would 

have had to have been supervision of so~ething. This is what 

you have reference .. to. 

Hr. l·iallach. Right. I realize you wouldn • t have been au; 

in the field . 

Hr. \'ian!lall. You are reaching back so far, I would h:wc 

. I 
to honestly say I can't recall. I can't discount the possibi~:~, 

that there was something, but I have no recollection of anyth:..::·;. 
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3 to determine if there was Cuban involvement in the assassinatio 

4 of President Kennedy? 

6 Mr. Wannall. I can't call up anythi~g of that nature. 

Mr. Wallach. We know from the documentatio-n that certain 

7 senior Bureau officials were aware of the fact that the CIA 

8 had been attempting to assassinate- Fidel Castro. Additionally, 

it would seem from the documents that we have reviewed over 

10 there and requested further backup documentation on, that 

11 certainly the same Dureau officials,.and.in '64 even Mr. Nasca, 

12 were aware that the CIA was on the very day of the assassinatio1 

13 passing a poison pen. I don't know if he was aware in £hat 

14 great detail, but they were aware that in November of '63 the 

15 CIA was actively attempting to assassinate Fidel Castro. 

16 Can you give me any explandtion as to why this 

17 information would not have been made available to you as the 

18 
person charged with responsibility in the Nationalities 

19 
Intelligence Section, .:tnd one of the persons who \vas most 

20 
familiar with Cuban activities? 

21 
Mr. Wannall. No, I can't give you any explanation. 1 

22 
would say it should have been called to my attention and possi:Jli 

23 
was, but I just can't r8call if it was. It would be normal 

24 
for a mun in the division in my section to have called 

25 
information of that nature to my attention. 
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now· that lii~e t~ld 

for a fact tha~ it was 
I 

detail 
. ~ ·. ' 

of each step in the CIA'.s pl~ts against him, and,~in fact, ther 
. . . . 

t~as:sorne .. evidence developed,· lntelligenbe evici~nce .. that 

indicated that he might hne attempted some sort,~of re~~liation 
. ·.·. . . ~ 

be it absolutely not factual, not concrete -- I want to 

stress that -- would you in any way, looking back, have ~irect2( 

any different type of investigation, or would you have felt 

tht.t that type of an inve.stigation could have .. ·been only con-

ducted by the CIA and have gone to them to ask them to conduct 

the investigation? 

I'm going-- ~hat I'm getting at very frankly, Mr. Wann3ll 

is that we have an investigation where a heck of a lot of 

Bureau evidence, your agents did thousands of manhours of work 

tracing down every possible piece of physical evidence, every 

possible ramification in certain areas, whereas in the Cuban 

area it seems very frankly that almost nothing was done, ~nd 

what I'm trying to get a grasp on, what the Senators.are 

concerned about, is why. 

Really, I'm asking if you can shed any light on that at 

all. 

Mr. Wannall. You asked me if I had known about this 

would I have directed something be done. 

It's difficult sitting here now to tell you what was goi.1: 

' ' ' 
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Chicago, I think. it was, were allegedlY .. 9oinqdown:to Florida, 

· possibly to Miami> ·~nd ·.I •. think that· w~·s: ~h~~k~d> ~~~·.,~~~d found 

t~. be wlthout foood~ti.brL ·So the hoo~iuci~f~i~~~nt. ~{~.:~orne in 
. ~ ' ' . ·., ! 

·' 

7 to there. Whether .there was an allegation they were going 

a dowh to assassinate Castro, I can't recall, and I think that 

· · 9 was handled on the Cuban desk. So there must have been an. 

10 allegation that would tie in with the Cubans. 

11 To my knowledge, anything that seemed should be checked ou 

12 was checked out. As an example, everyone who had any connec-

13 tions whatsoever, either direct or indirectly with oases 

14 which came to the attention of the Bureau as a result of the 

15 
assassination was interviewed, and during the course of that, 

16 
one of my men was asked why he didn't have Oswald on the 

17 
Security Index, and I made it very clear to him that in my 

18 opinion if he thought he should have been on there, he shoulJ 

19 
have called it to the attent1~ 1 of the supervisor handling th~ 

20 
case. 

21 
So we weren't sitting in a removed area unconcerried. We 

22 
were trying to do whatever seemed logical. 

23 
Mr. Wallach. I don't mean to ~rgue, and I don't mean tL 

24 
try to look back with hindsight, and I realize that a lot of ~.:.· 

25 
knowledge that I'm talkin~ about you cbviously did not ha~0 ~~ 
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William Sullivan knew,· just be it the fact·. that: the Mafia 

was used because they had high level sources inside Cuba to . . . . 
. •: 

try to kill Fidel castro; and the fact that·suiiiva~··~rid. 

Belmont knew the names of. those Mafia. figures'i ·:~~d ·the fact 

that these articles were at least called, these threats were 

called to Sullivan's attention, and certainly the attention--

we can't speak to Mr. Belmont, he is ill -- an explanation as 

to why, for example, the Bureau did not go out and talk to any 

of these people or talk to the later, identifie~ in '64, Cuban 

personages who were involved in the CIA's attempts to 

assassinate Castro, particularly because they did have access 

to Castro cne of them was a member of his entourage, immedia c 

entourage to determine if there was any Cuban involvement 

in the assa3sination. 

In other words, it appears to me as a layman that we 

have this huge counterintelligence machinery that was never 

called into play in the Cuban area, and what·I'm trying to 

n•ake, and what we're trying to mal<e here is a determination 

as to why it wasn't called into play, and maybe at the time 

there was no evidence that was called to your attentioh that 

would lead you to believe that it should have been, but the 

investiyation that was conducted appears tci have been sort o~ 

a badktracl<ing of Oswald, I mban, as to where he was, what he 
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fact rather than going" out and anci'; ~oriducting 

···.··. ..... ,· .. ·::··.·.:::.::· .. 

a ••para te and i ndepe ~?•n > 1 ~ves tlgt':~~j,rj;,.~iit·~f,~,J.~~~d, 
• · And maybe • it wasn't possible to see'.';lf,•CUbapha~·;aC::tually 

participated or attempt~d to assa/s:~f~::~~)~Q~;~~~~tf~~~~r~.~. the 
··.·· .,\. 

~. '• 

United States. That just doesn't appear to have be~n done 

from the records, and while you say you have a.belief that 

some sources were contacted and other things were done in the 

Cuban area, the records seem to belie that. 

And I'm really asking, do you have any -- I would like 

to have it for the record, any specific recollection of anythic~ 

like that being done. 

Hr. Wannall. What I said was not that I had the belief 

that the sources were contacted. I said that would have been 

a normal thing to do, and you have a notation that consideratior 

was given, and obviously it was turned down. 

Now, you have mentioned to me that the knowledge that 

Delmont and Sullivan had 

Mr. Walla~h. Well, you can see that for example -- anJ 

we have other documents, but I just showed you the May 10, 

'62 Hoover n.emorandum as one example to show you that they 

were at least aware of that at that early date.· There is 

extensive documentation .::~nd followup that shows that they had 

a continued awareness of it. Those Mafia "plots" tarminated 
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Until recently we did not know. aware 

that plot. But. some documentsr. which we don't have here 

yet which I would Be}gl~d to sh6w ybu: if: we had .them,: indicate 
.· . ·. ·. . .; .. :··.. . -:·. ' .... ,. :. ,·. 

t:hat the Bureau· was a~ar~. of. that plot. and in;· all;': likelihood 

it was aware of it in the fall of 1963 befor~ the assassination. 

M.r. Wannall. Was that the one out of Chicago that I have 

· 9 a recollection of? 

10 Mr. Wallach. No, this is the one of using the high level 

11 Cuban to assassinate Castro, the CIA's I want to be careful 

12 the CIA's using a high level Cuban official, and if that is in 

13 fact the case, the Bureau could very easily have put together 

what we have put together and seen that there are some very 

15 coincidental remarks by Castro after meets with that agent, 

18 and I'd rather not go into the \~hole thing here, but that 

17 there would be some reason to believe -- I want to be clear 

18 I have no evidence that in fact it was such the case, but 

19 I'm just asking, based upon the information, I don't have .:.u: 

20 understanding of why a separate button wasn't pushed. Even 

21 in the Soviet area it appears that a lot more was done than 

22 
in the Cuban area . 

23 And what I'm trying to get at, whether --was there any 

24 
reason for that that you can recall. 

25 
Mr. Hannall. No, I can't. I don't-- my recollection I 
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eX-plained some of the allegations of the 

material could .v~ry well have. gone to different ·(!~~k~·~ ..... There 
: '-'' .· '\ "'·. ···" .. ·:' ·. ···:- .. . .. .. . . ,:.:-"~·.·· )l~::-:.: . .;~ .. :~,<;;~:;~~··-v~/}:.::: ':: 
isn't neces~arlly 'one place where everythirig ;·~C:e'ti:(t~gether, 

alth6~g~ the~e 'is ;;~~ppo~ed to be a o'ro~:~~f~J~ih~fg~):;~~~·~~ thing 
. · .. ' ' ,· . . . . . . . ' ~ :. •;'' . . ,,; . . . 

? · ·r can't give you !my explanation as towhy(·if it was 

a not done, or there wasn't some reason for notdolng.it. You 

9 said Belmont and Su:t.livan had knowledge of these things, but 

10 I don't know whether they were also knowledgeable that some thin 

11 hadn't been pursued and specifically resolved • 

12 Mr. Wallach. Well, we have not seen that from the 

13 documents. 

14 Mr. Wannall. Well, I don't know either. I have. to say 

15 that there is a possibility of that. 

15 Mr. Wallach. And the CIA has told us that they didn't 

17 conduct the investigation because it was the FBI's job. 

18 Hr. Wannall. Well, I am not too familiar with the 

19 operations of the Commission, but it is my understanding at 

20 
least that the Commission itself got mnterial and sent leads 

21 
to our Division 6 to pursue. Wasn't all of this, the CIA, 

22 
the FDI and any other aspects all funneled through the 

23 
Commission? 

24 
Mr. Wallach. Well, clenrly in the evidence we have 

25 
developed, there is no e~idenc~ that the assassination plots 

TOP SECRET 



J 
::1 
c .. 
• 
0 
It 
< 
!I 

information on certain Cuban qr()Ups •. supplied 

with documents which, in retrospect, when.we look at the 

:d6~~ntation, appeabs not,. to.be adequat~;: but}it' s not'; 

• p~posely mlslea~i~q; ·i ·w~~f t~.;~~;:6{~·~~¥·i~J~~:.;~~·~:t~;~·%,t\)J., 
7 But Mr. Johnston knows mor.e about the Cuban situation 

a than I do. 

g What was your understanding of -- or let me ask you this. 

10 Did you in any way participate in a supervisory capacity iri th~ 

11 Bureau's investigation in.Mexico City. You are aware that 

12 Oswald had contact with the Cuban consulate down there about 

13 some five and a half, six weeks before the assassination. 

14 Mr. Wannall. I didn't participate in the supervision 

15 of that. 

16 Mr. Wallach. Were you at any time made aware of the 

17 fact that -- I'm sorry, strike that. 

18 Do you know what Department 13, Line V of the KGB is? 

19 Mr. Wannall. My recollection is, it is the sabotage ~nd 

20 assassination section, is it not? 

21 Mr. Wallach. Yes. 

22 Were you at any time informed that one of the persons wi t.il 

23 
whom oswald had contact at the Soviet embassy 1vas their chief 

24 
man in that department? 

25 
Mr. Hannall. I tlon' t recall hearing that. That was proL>.•! 

TOP SECRET 



l 

:1 
J e 
1 ·, 

whether or not --

4 Mr. Wannall. I don't recall that, ·no. 
.···: 

6 Mr. Wallach. This is a memorandum dated ll/27/63 from 

5· yourself to Sullivan·.;..;.. I realize that s~meone "ds~ wrote it 

7 here. I don't even know if your initials are on it. 

8 My question really doesn't go to the substance of it 

9 •xcept for the fact that it appears that initially ~~u were 

10 somewhat tangentially, at least, invo1ved in the Mexico City 

11 investigation and then your name doesn't appear in any subsequcn t 
.J 

£ 12 correspondence or documentation. I was wondering if you recall .. 
: 13 any reasons why that might have been the case. 
c 
J 

14 (The WiL~ess reads the document.) 

15 Mr, Nannall. I probably saw a copy of this. I didn't 

16 see the original. It would be unlikely that I didn't read the 

17 tickler that would come in. 

18 Mr. Wallach. Do you recall at any time having discussions 
... 
g 
0 .. 19 

as to what would happen if it was determined that there 
u 
ci 

• 20 was Cuban involvement in· the assassination of President KeniWui; 
0 .. 
c 

! 21 
or what would happen if the Bureau had missed something in 1ts 

'II 
t 

"' Oli 22 handling of the Oswald case prior to the assassination? 

! 
ii\ 23 

Hr. Wannall. What would happen if we had missed someth in.; 

~ 

~ 
0 
; 24 

or if Cuba hatl been involved in the assassination? 

25 
Hr. l'iallach. Ye:;. By way of background, the fact is llld•'·:· 
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pre-1u!lassiriatil.6n ~oswald security 

fact that the investigationwasnot steppedup after.Oswald 

was in contact with certai~·,fordg11;est~biish~n'ti.'id·~~exico 
. . . .. ::·:: ·:· . >·~-... . : ·-?~-- .. ~~;-~:>._ ::X~f:·<· .. -'.: .. -:.. . .: ... ~ :. : · :~~t·· .. ·.:.. 

also. goes to c:)ther quest!ona.';ii\ich·.·as .".security 
·.• ......... ,,,·, '.; . 

. :·:):;,'·,: •'• .. 

Index, etc,, and he stressed continually through ld.:s xne~orandum 
the embarra~sment that had been caused t~ the Bureau by this, 

and in one memorandum to Mr. DeLoach, there was a possibility 

of the fact that the Bureau was going to be blamed for·the 

death of President Kennedy. 

Now, with that sort of background, and my very limited 

knowledge of the Bureau, I was wondering if you recall. any 

discussions as to what would have happened if indeed the Bure~~ 

had missed a very salient point about oswald that was turned 

up during the investigation. 

Hr. Wannall. I don't recall any discussions of that na tur, . 

I do know that Mr. Hoover was very upset with about a dozen 

and a half men who had any connections with'the cases that 

had ramifications on the assassination investigation, and too~ 

disciplinary action in several cases against the men. But th:, •.: 

had nothing to do with having missed a salient point. lt haJ 

to do with the handling of the Oswald case principally, 

Mr. Wallach. W~ll, we have Mr. Gale's memorandums to 

Mr. Tolson in which he talks about disciplinary action. 
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available>, for the 

,:·s~~uri ty: index; 'when- everyone w~Ci>t6~~heci<,the'-~6~~~ie:t:i'~ase 
'felt he ~hould not ha~ been on.th~;:~~bu'ii~~{'fh;~~;~{-~i~~'in 

. ' .. :·~.: .. : ..... _:.---·.· ··-~- ·:- .. <·'-'::.~-~-~)_::~--~:r.<:>:·):r~~ :·.~·::;: . 
any event, under the then current dissemination procedures, it 

.. · ; .. _. ... -.- .. ~\:::·.: ·. 

is my understanding that _that :~ould ,not h~ve :iec(.t'o the notifi-

cation of the Secret Service in any everit. 

Mr. Wannall. Not then. 

Mr. Wallach. Right. 

~1at I'm talking about is really whether or not the Bureau 

had in its two interviews of Oswald after he returned from th0 

Soviet Union, or in not putting more emphasis on the Oswald 

case, had missed, for example, a meet that he might have had 

with a known KGB or DGI agent in New York City, or had missed 

a lot of what-happened in Mexico City while he was down there. 

It seems the only evidence they have of what happened when 

he was down there was from the tapes receivP.d from CIA and fr•.•:. 

its follow-up investigation. 

But what I'm saiing is that since you had Oswald the sul>_!''': 

of a security-case and Mr. Hoover having demonstrated his 

dislike of having the Bureau embarrassed, whether there \vc?r,, 

any discussions in the Bureau about what would happen if it 

turned up that something had been missed, that the Bure.1u sh<.'~li' 
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Mr. Wallach •.. Ware you· yourself awa.r·a of any occasions 

th~·. ~~~-~~·~·:mi~-~ep_r.es~:~t~·~;::,~~~~~i~~. ·. t:o:.;h-~)w;t~l:en 
.. Commi~sib~?)' -~~<;:),,' :.)._;, .. (~:i/·>1~·;F/~>~ ·:;,:.:: .. 

·. ·: ·:.-·;;-- .. · ,· 

Mr •. Wannall •. (Nods in the negative) 

8 Mr. Wallach. Let me read you one example that is stated 

9 in a memorandum and ask y~u if this was ever discussed with 

10 you. 

11 The Bureau by letter to the Commission indicated that 

12 

1.3 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

"the facts did not warrant placing a stop on Oswald's passport 

as our investigatio disclosed no evidence that Oswald was 

acting under the instructions or on behalf of any foreign 

government or instrumentality thereof. 

"Although it is proper at this time to take this public 

position, it is felt that with Oswald's background, we should 

have had a stop on his passport, particularly since we did 

not know definitely whether or not hE! had any in~elligence 

assignments at that time." 

So, in other words, we have internally senior Bureau 

officials saying that while we took this public position and 

represented this to the Harren Commission, I don't feel like 

this, and this memorandum was signed off on by four or five 

other senior Bureau officials. 
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"'2 ~nother 

·.· ,:1'it·~·.,,~t_:. 
Well, I wou~d~/.S .have ~e~~'~ti.~.~::;~!.~.~ecause 

.. .. . . . ,' :f' · ... _. ... · ··~ .... ····:: ~- ,. : .· .·r· . .- ~,·;~~·~:~~,'{ .!\';•~-i. 
obably written ;upyin: ~here .~for·-consideratio ~, 
. .· . ·.. : : < . ~·~ . . ... ~~;: :·:: .. ~ ;-:._;~t·~>: ·_~:/:' .. :.:{·. -:~:·· < :-\'~[.~-- ~:/<.··:-> .· ._ .. :;::~ ~~·.:~: ~ :·: / ·~~ k: ··:;·i ?~ ;.~~~:: .5.~~~/~~ ~-~.;-.. :··· ... 

trative •.action~ :, I \dcm' t. have:ant:'knowledqe·,,of::•{.t~· ·I 
.:_.·: ' . ~/ ·. .. ·:·_.:_,..'·. ··~.~; ..... ~-:~; '-~·(~\~_::.'~---~f~~::;:~ ~:'. 

probably recognize from your. extensive:•inquii!es 
·:". 

·.•,.: ··:.: .... 

u procedures; and policies at the time Mr •. ·Hoover was 

was the thing to do to tell him, 

position that you're lookin~ for in 

well., thi~ :·is the 

somet~irit·~,.',·:hd this 

you can be criticized for. 

. Wallach. I just have a couple more questions. 

now to 1967, we have been informed by the Bureau 

offic ally that the assassination case is still open, that it 

has len open, and any significant leads, or any leads that 

I are still followed up. 

that your understanding? 

Wannall •. I was not aware of that. 

informed of that, Mr. Wallach? 

Mr. Wallach. Oh, at all times it has been my unders~anJ:: · 

in fact, there is still an agent assigned to the case. His 

name escapes me now. I remember he struck me as .i very capaL>~·· 

young auent, anc..l that the case is still open, the assassinat1,·· 

case itself. 

Mr. Wannall. I was not aware of that. 
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Inte.il~g~nce,. but on~''cif the two 
·.!_. · _: • ·r.' ·. : . .. · ;, f:\· <i :-.~. ·.:·~~··;~·~_..".'~;(. ·· _:>;~j-' 1• ~:<:::_ .. J 

at which ~lme: Cubali: 'tn.atters were· h~uidled in that 

?~~~tion. . . , . · __ :;~ ' ·.:\. ~;·>~\~,·,:::~l~i\:t;;.~::,:· .. · .. ·~-.... •.;( < .. \.~-·.:~. : 
'; ·, ~ ' . 

7 Mr. Wallach. Well, Bureau records I•m sure would reflect 
. ·_. ... ' 

a which section you were chief of. 

9 But within either section you·would have .had responsibili 

10 for .Cuban matters in 1967? 

11 Mr. Wannall. I,t' s my recollection they were returned to 

12 the section, having been removed in May of '65, returned about 

13 August of '66. 

14 Mr. Wallach. Were you at any time -- well, let me read 

15 you -- briefly go ~ver a couple of documents with you. 

16 By letter dated Februar~.t 13, 1967, Mr. Rowley of the 

17 Secret Service informed the Director that he had met with 

18 Justice Warren, and that Justice Warren told him that Drew 
... 
0 
0 
0 

" 19 Pearson's friend, Eelward Pierpont Horgan, who was a former 

~ 
" 20 Bureau agent, reported tb him that Bobby Kennedy had organizc•i 
0 ;. 
• 
! 21 a group that went to Cuba to kill Castro, and that all the 
~ 
r 

~ 
Ill 
IIi 

i 
~ 

e ~ .. 
0 ;·,t .. 

22 group were killed or imprisoned, except one person who escaped, 

23 and that subsequently Castro decided to utilize the same 

procedure to kill :President Kennedy. 

25 In any event, Rowley came into the picture because MorrJ;.Jn 
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Mr. Wallach. And was 
'j.·. •.· 

any event, Mr~ Morgan <tnd Mr~ Rowley never qot tog~ther~ for 

·reasons,.th~.t'~~·h~~~,,~·Jt·.y~t ·b~~~n·:~bi·e:;-·f~"/~~:fj~;f*'~~~~{Mr. 
Rowley did. not, ge~·'in .contacit.,wl~~~{~:~·:·:.·~:~J~·~~~:, . ~~f~t/~etter 

~-·';',.· . '• : .. ' ·~J.~.' :.~:~,:·.·: 

7 of February' 13, 1967; reported thE! facts to the Buteau, essen-

a tially as I have s.tated them to you. 

9 This is the Bureau's response some two·days later to 
:· .. 

10 Mr. Rowley. 

ll (The Witness reads the document.) 

12 Mr. Wallach. Let me also ask you this. In the February 

13 13, 1967 letter, .~hich is just an incoming letter from Mr. 

14 Rowley, the Bureau stamped it Secret, and then it used this 

15 for~ of dissemin~tion slip, and I a~k ycu if you during your 

16 years at the Bureau have ever seen a slip that uses the term 

17 "eyes only" on it for internal Bureau memorandum where no 

18 information was provided by a third agent or a third agency 

19 file, or at any time, really. 

20 . 
Mr. Wannall. Eyes only was not normally used by the 

21 
Bureau. I can't say it was never used in cases other than 

22 
this, but normal procedure would not be to use that as an 

23 
indication of the fact that this should be handled on a 

24 
very confined basis . 

25 
Mr. Wallach. I'm sorry, your understanding of eyes only 
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it is addressed, to be .opened by hlm• 

Now, we have used communications in double envelopes, to 
·....... ·'. . · ... 

. be·opened by addressee only, but·even on·t:hei.inside. communicati n 
.,", .. . . : . . ··~ 

6. ;.we;would ;not.~pu~ eyes: on~y •.. ·.· .. 
... .. : .· 

7 Is that responsive to the question? 

8 Mr. Wallach. Yes, it is. I mean, well, it wou,ld indicate 

to you that it was a very sensitive matter of some sort? 

10 Mr. Nannall. Well, from having received communications 

11 with that legend on it from other agencies, I would assume it 

12 to be a very sensitive matter, yes. 

Mr~ Wallach. Well, this eyes only was put on a~.routing 

14 
slip internally in the FBI, emanating from Mr. Hoover's office. 

15 
Do you ever at any time recall -- and I realize you 1ve 

16 
seen thousands, in fact millions of documents, but do you ever 

17 
recall seeing an eyes only document emanating from Mr. Hoover's 

18 
office? 

19 
Hr. l'lannall. I would say that there have been other docu-

20 
ments of that nature, but very infrequently. 

21 
Mr. Wallach. Generally are they extr~mely sensitive 

22 
security matters or extremely sensitive matters? 

23 
Mr. Wannall. You're asking an opinion. I would say 

24 
in my opinion yes. ... 

25 
Mr. Hallach. Do you recall ever being informed of the 
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which .was used as a basis for my letter? 

Mr. Wallach. Well, I itas.going to askyciu,ti-uit;but I 
~··: .. .' . . ·.·.: .. : _:.,· •. ' .. ~:/;~·~\·_.-.. :~-:·:.~: ,·_)_· .·. :' . 

mean, .separately,. independently,:before. we get·.:to'that~.(this 
--,.:. ·_ ·.- · ·_ :.> .. --< .;~-~;:>.<· · . ·-._----·--:~~\~-:, __ ~·:._ .. ·~·<··:~·::-/~~;.>.~_:_·;_:-~_~};~:~~/~-~ .. y~-:~~r.:· ~~-·-:<i,~·-_::1--

: is in. February . Your)memorandu.ril is' a 'March; memoranduni"that 
.. - · ... ·_, __ · .: '.:-.'-: 

we're talking about •. ; ... ' 

Mr. Wannall. Well, no, .I didn't see thii!l'; par'ticular 

information that came in, to my best recollection, and I don't 

recall having heard the information prior to my preparation of 

the letter. 

Mr. Wallach. Do you have any information as to why -- and 

I now show you a memorandum dated February 15, 1967, from 

Rosen to DeLoach, information relating to Cuba, possible 

assassination attempts against Castro, retaliations by Cubans 

against the President Kennedy would not have been referred to y 

to your unit? 

Mr. Wannall. I can only say it looks as though it was 

handled on a very discrete, limited basis, and that possibly 

is the reason I didn't. 

J.lr. Nallach. Let me show you who else had knowledg.e of 

it, of this February memo, February 13, 1 67 . 

(The Witness reads the document.) 

Mr. Nannall. Well, DeLoach, of course, his position was 

such that he would be knowledgeable. Rosen did have the 
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involved in the Domestic IntellfgenC:a·ctvisic:in? 

Mr. Wannall. · I .;an '.t ~~ii~.'~h~t any.one, ~be was 
.. ,·.: .... ·:: .·_:.· ~:. ;·_·:':'~;\_;~\:f(/t\·\~.:·.t;~~:.~·i·->-"·--~·: .··J·~~-( .... :<·: 

from this. N~lt ~ min~te,· y~~~:~~~can1~,:srariigan!s .. ·· 
. .·_.:;_;.::· .. ~· '<·_·:'· : .. :-_ : .. :- :: ~-- _: ·'!, i>'<~· ~--\ -~: .. ·\~~;· :.:·. ;: ;; .. :./.: ·:·-(.:;~.· <· :_::_:::~·.'· ·-·:. 

here, and there iS :a name·,:.and I:dori.i~:·redognize,wh'a 
(. . . . . ' . 

It starts with a W, but it' s not ini thlled by me, 
.. ; ~ . 

to the best of my being able to make this. out. · 

a clearer copy 

Mr. Wallach. No, that's it. 

Mr. Wannall. It looks as though it was initialled for 

someone whose name began with a w. Now, whether that is Wannal , 

I can't really say. 

Mr. Wallach. Would it be l'iick? 

It could t~ Wick. In fact, it looks more· 
I . 

Wannall would 

I 

Hr. wannall. 

as though it is Wick. It's a shorter name than 

be. 

Mr. Wallach. Right. 

Mr. Wnnnall. Well, Wick, of course, received a copy o[ 

the communication itself. 

Mr. Wallach. Well, this in essence rehashes it, but wh:tt: 

I would like to get some understanding of is internally 

within the Bureau why this matter would have been referre<1 fo1· 

response to the General Investigative Division or int0 

the Criminal Division, Mr. Rosen's division as compared to tlw 
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investigation of the importance of .. the t<ennedy Assassination 

would take precedence over·anything.else, and the. caption on 

: the communication, ~s I recall~ which you have the're /is · . 
:./·.,_. .·:·.· 

AssasSination of'Kennedy, and he.was the one.who was.;;,;_ Rosen's 

7 division was the one where the investigation itself was 

a being coordinated and handled. I don't think it was unusua~ th t 

9 it went to Rosen. 

10 Mr. Wallach. Well, do you recall anybody ever making 

11 inquiries of you as to whether or not this information that 

12 Horgan was alleging was true or not? 

13 Mr. Wannall. I have no recollection of anyhody making 

any such inquiries. 

15 Mr. Wannall. Let me give you two memorandums dated March 

16 6, and let you just review them along with an article that 

17 was written by Drew Pearson, the Washington MerryGoRound which 

18 appeared on I think it was March 6 or 7, I'm sorry, I'm 

19 'not positive. Additionally, I don't believe it appeared in t:~,~ 

20 \~ashington newspapers. 

21 Let me just give you these three documents and ask. you t-: 

22 
take a look at them. 

23 
I think those are the ones that we reviewed when we .wer~ 

24 
talking at your office, or the first two memorandums were. 

25 
(The Witness reads the documents.) 
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just briefly, please. 

('I'he witness reads the. document. 1• 

,. ·Mr .• Wallach. I: reaii~e:,th'at mig~~·: be. ·difficult. for 
.. · ...•. · : •.· ;·.··:: .· .. l:i/.: .;, :.-. .. ,. ;· 

to. make out. I just want you· t:~.,c.;ret,:~pe '·giiti. of 'it. 
~ ' .t. . ' 

Mr. Wannall. All right. If you have questions that 

I haven't covered, I'll refer to it. 

Mr. Wallach. What I would like to get from you, Mr. 

you 

Wannall, on the record, is an explanation as to what precipitn d 

this March 6, 1967 memorandum. 

Mr. Hannall. That is shown by a notation at the bottom 

of the second page, I think, by Mr. DeLoach, the Attorney 

General had requested this information. 

Hr. Wallach. Is that Mr. DeLoach's handwriting, as best 

as you can tell? 

Mr. Wannall. Yes, I think it is, I think it is DeLoach's 

handwriting. 

Mr. Wallach. Do you recall DeLoach coming to you? 

Mr. Wannall. No, the normal way for this to come down 

would be thiough the Assistant Director, .prob~ly a call, an~ 

then a call to me by the Assistant Director, or by Don Moor~ . 

or by someone OV(;!r me. 

Mr. Wallach. Do you recall how it ~id come about? 

Mr. Wannall. No, I don't. As a matter of fact, when 
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3 a request from the AG which was conveyed to us~ 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Mr. Wallach; Were you ever told why the AG wanted the 

information?, . 

Mr. wannall •. No. 

Mr. Wallach. I take it you were never told what precipi-

tated his request. 

Mr. Wannall. No. As a matter of fact, the way~at it is 

worded in the first paragraph, in accordance with instructions, 

would indicate that we just had instructions to gather this . 
stuff together, in communication with the AG, and this was put 

on to explain to the Director or. to remind the Director 

Hr. Hoover·why this communication had been put toaether. 

Mr. Wallach. Now, the subject is Central Intelligence 

Agency's intentions to send hoodlums to Cuba to assassinate 

Castro. 

Do you recall receiving any broader instructions than th<.~l:. 

that the President, through the Attorney General, actually 

wanted to know what ii' anvthing the J3ureau had on U.S. attemp. 

to assassinate Castro? 

Mr. Wannall. I don't recall any such. 

Mr. Wallach. Do you recall your instructions as beina 

li1nited to the us~ of hoodlums to assassinate Castro, or you 

really don't know. 
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the memorandum; .· )' 

Mr. Wallach. What I'm getting.at i:s from the. recent . . .. ' . . . . . 
~ ... · . \ ·: . . . . . . . . . . . .: .... ~ \~·:_,;:,i'f:(;::.. ·.~-.:~~?:i:'_: .·_::·~:_:-;::; 0-~-:~· . .> 
'. doc\mtents. we '.ve seen: but ,have not yet!.IJ:'SC:Ieive'dj}.and: ail: of 

::· -~·- ::; \·. :;:~· . .._: . ·:. .. . . -.".: ' ,) .. ~ .. ·: ,' ··:·' . . .. . . :_:' . \ :._. :. . ~~~~- ~~- -~-: :_~ .. ·-::~~·"{:-_·\-:~~~·::~~\.,-.::~ :i~~~:\': -.. ~\~!~~-·-:: {: :~·~·~J~ .... 
which we have. not yet ·l,'leen there. appears extensive':doc\unentatio 

. ,/.'. .. ~. . . · . 

in Bureau files that the Bureau had knowledge of .other CIA 

8 attempts to assassinate Castro than those that made use of the 

g Mafia, an~ I wonder if you recall ariy discussions at this time 

10 as to just limiting this request to the Mafia. 

11 ~~. Wannall. I don't recall any discussions of that 

12 nnture. 

13 Mr. Wallach, Can you recount for us as best you can what · 0u 

did in order to respond to this request? 

15 Mr. Wannall. Well, I signed it out to one of the 

16 supervisors who prepared the communication. 

17 Mr. Wallach. GCM? 

18 Mr. Wannall. Yes. 

19 . Hr. Wallach. Whose name is what? 

20 Mr. Wannall. George c. Mohr. 

21 Mr. Wallach. Now, do you know how he went about preparinq 

22 
the comrnunication, just from reviewing files? 

23 
Mr. Wannall. That would be the only means that he woultl 

24 
have cf doing it. 

25 
Mr. Wallach. Do you know if Mr. Nasca was involved in ·~:k~ 

TOP SECRET 



1 
1 

I 
I 
I 
~ 
~ 
) 

:.1 ... 
. l 
' 

.. J 
J 
~ 
~ 
;~l .. 
·.; 

:.:: 
:.: 

'! 
·, 

¥W 

~ .. 

e 

" :I 
c .. .. 
Ill 
II: 
c 
II 

... 
§ ... 
<.1 
ci .. 
0 .. 
~ 
!i 
~ 

3: 

"' ... 
i 
~ 
~ .. 
2 .. 

·. 7 

it to .me, that 

General requested it. on a Friday and over .~he weekend ;there 

' we~e Bur~ au agent:~ :~lt.hin ·your section· re~l;~wi~9' ui~;~2:~ll 
weekend. ~.J\,~'· · . .. . · .... 

Mr. WannalL THat information was pa.ssed on to me by 

a Nasca. He recalled'i.t, before I retired, Thatdllay be where 

9 it originated. 

10 Mr. Wallach. Was there a reason why there was nothing 

11 included in this memorandwn about the fact that a suggestion 

12 was made in Belmont's presence:by some general that the Mafia 

13 I'm sorry, I think you didn't know if it was the Mafia. 

Mr. Wannall. No, I ~id not. 

15 Mr. Wallach. Well, I withdraw the question then. 

16 Was there any .discussion in your section amongst the peopl· 

17 who, including yourself, about whether or not the CIA attempts 

18 to assassinate Castro using the Mafia were related in any way 

19 
to the assassination of President Kennedy? 

20 Mr. v;"annall. I can't. recall any such discussions. 

21 
Hr. Wallach~ Do you recall any connection at all between 

22 
or any mention now of whether or not Horgan's s~atementd a~d 

23 
inquiries precipitated this revie,;~? 

24 
Does that ring a bell together"? Do you recall Horgan 

25 
said ~ertain people in the underworld? 
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It is 

possible, it looks as though DeLoach ~:(·have gotten the 

7 

:·~quest from the ~ttor~Sy Ge~1~d(•i·~r.~~.cr~r'~~~H":"~S~~.on on 
.'It:~'))ut we .would haye had instrucH:ic::ins.):.'to compile 'the'informatio 

. ·. . . ··:': .. ·. :·.o·~;-\~:}.~_~:;>'>· ... :·>:(.: . .;:~~.:.:~.:>'/ ::·.-· . ·: 
';_ :~. . .. · 

. ·, ', .. ~ ·, 

'ilr1d get it outi 

·· .. I think had we known that, we would.put right in the first 

·paragraph, based on the Attorney General's indication the 
9. 

10 
President was interested in this, or something of this nature. 

11 
Mr. Wallach. Let me just give you a little scenario of 

12 
what happen~d after this mem6randum was prepared, and I take 

it, disseminated on or about March 6~ 1967. On March 17, 
1:5 

1967, according to a memorandum from DeLoach to Tolson, 

DeLoach was instructed through Marvin iiatson that the Bureau 
15 

had to interview Edward Morgan. 
16 

Mr. Wannall. He was instructed by Marvin Watson? 
17 

Mr. Wallach. The Bureau had no inclination on its own 
18 

to interview Mr. Morgan, and no one has been able to tell us 
19 

why. 
20 

In any evHnt, Mr. Watson indicated that the President 
21 

wanted Mr. Morgan interviewed. He was subsequently interviewe.! 
22 

by two agents from the Washington field office. The whole 
23 

process was run out of Mr. Rosen's division, none of which 
24 

persons had any knowledge of the validity of the claims that U1v 

25 
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3 and stated, among other things, that. his clie~ts ~er~'· underwor 

4 figures. It was a matter of public record at that time .that 

7 

a 

10 

11 

12 

13 

15 

Hi 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

. ,.,.' 

he was representing Maheu, and Rosse ilL· It; goes '6n ,¥~:.·'e~y, 
·· .. :'i ~ >~.: .... ·;,:;.· .... ·. ·-~-~~~-.~·:::.::::.::·< 

Mr.· Morgan further eXplained tMt his clients).;- he' had: noted 

that he, Morgan, was employed by more than one of those involve 

obtained this information concerning Castro'sdispatchof these 

assassins from feedback furnished by sources in place close to 

Castro who had been initially placed there in effecting the 

purpose of the original project. 

Now, going back, the feedback that he went on to say was 

that -- well, he went on to say that his clients were involved 

in the project that had as its purpose the assassination of 

Fidel Castro~ Elaborate plans were made, including the 

infiltration of the Cuban government, placing informants in 

key posts within Cuba. 

The project almost reached fruition when Castro became 

aware of it and arrested a number of. suspects. By pressurin'] 

captured suspects, he was able to learn fully of the plots 

against him, and decided, "if that was the way President Kenn~~: 

wanted it, he too would engage in the same tactics." Castro 

thereafter envloyed teams of individuals who were diRpatched 

to the U.S. for the purpose of assassinating President Kenne,;y . 

And then it went on to say that Morgan further explaincJ 
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in place close tocCastro.who placed there 

in effectin~ the purpose of the 6ri~i~al pr6ject,.i.e., the 

.u~s •. Government I B' attempts against Fidel .C-astro• . ; : ·.~, .. 
···.' 

· •. so at· that poil:at you have .~otg~ th~ki~g :an . allegation 

7 that Castro retaliated, making an· allegation that there were 

8 high level sources in the Cuban government, around Castro, who 

9 were placed there by government agencies, and that they had 

10 gotten feedback that Castro had sent out teams to retaliate 

11 in kind against President Kennedy • 

12 He even stated in the interview that his clients wer.e 

13 aware of the identity of some of the individuals who came to 

14 the United States for this purpose, and they under~tood that 

15 two such individuals were now living in the State of New Jerse; 

16 and then he went on to say he knew where in New'"Jersey they 

17 were living. 

18 
The Bureau did absolutely nothing with this information. 

19 

20 

It was never followed up, and it was passed on to the Presitic~t. 

1 
and to the Attorney General. So I'm not saying that the J:>;:·e~;J,;o·:j 

21 

22 

23 

24 

25 

or the Attorney Gener~l did nothing with the information also. 

Was this ever made known to you, I mean these facts in 

19677 At least Morgan's allegations ever made kno~n to youl 

l•lr. \~annall. I saw Horgan's allegations during the 

course of the collection of this material, I think, by Cassi:i;. 
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Mr. Wallach~ I think I met him ln your office that. day. 

Mr. Wannall. · That's .right • 
. ·,-.:. 

I don't. recallhaving eeeri it at.that time. In transmit-
: ., 

t.ing it. to the President or the :'AG ~ was there. any indication 

.7 . that we would do nothing more unless requested, or do you know? 

a I· ask that because normally that is what the.Bureau would do. 

9 We were responding to a request of an official in the White 

10 House to conduct an interview. 

11 Mr. Wallach •. :. Mrs. Stiegal, who was the President's secretaey 1 · 

12 information which I believe would be.o£. interest to Mr. Watson, infonnatio!: 

1:3 oontaining enclosure which is revealed on page 4, has been furnished by C.U\ 

14 on a strictly highly confidential, need to know basis. That 

15 is information that \vas added on to the Morgan intervie~ 

16 saying yes, indeed, \~e know there. were assassination plots 

17 against Castro. 

18 In view of this, it was requested· that it be handled on _, 

19 most restricted basis. Thi::; inforir . .:~tion has also been furr.i ,;·.: · 

20 to the Attorney General anu the U.S. Secret Service. 

21 After taken away from the classified enclosure, this 

22 document becomes unclassified. 

23 so, in answer to your question, no, and the letter to 

24 Howley and the Attorney General, no, and from what we looh:<: 

25 
at in the Depai::tJHent of Justice files, ,it apparently went t~' 
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•. I. take it from your were 

aware .of tht~ Morgan alleg.ations at all, 
:• .. 

. •. .... ' .. ··,i .. , '. . . 

I· cannot rec:all.that·I was 

Well, .I don't think I have .any· further 

7 questions. I thank you very much for being fully cooperative. 

8 1 realize that.in some :of these questions it'•·6een 12 to 15 

9 years, and I understand that. It is, of course, a given. I 

10 sometimes can't· remember··two. or three months back. 

11 And I think you have been most cooperative with us through,. ,,t 

12 the course of our Committee. 

Mr. Wannall. Well, at the time we had the Fair Play for 

Cuba Committee,case in the section, it was one of 2700, and 

15 if you interviewed me on the others, I.would have the same 

16 difficulty, but I have done the best I can in trying to 

17 remember this for you. 

18 Mr. Wallach. Thank you very much. 

19 (Whereupon, at 12:30 o'clock p.m., the interview in the 

20 above-entitled matt<.!r was concluded.) 

21 

22 

23 

24 

25 
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